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PROTOKÓŁ NR XXXII/21 

XXXII zwyczajna sesja Sejmiku Województwa Lubuskiego 

kadencji 2018-2023 

17 maja 2021 roku, godz.11°° 

Sala Kolumnowa Sejmiku Województwa Lubuskiego 

Urzędu Marszałkowskiego Województwa Lubuskiego w Zielonej Górze 

 

 

Punkt 1. 

Otwarcie obrad XXXII zwyczajnej sesji Sejmiku. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Otwieram 

XXXII sesję Sejmiku Województwa Lubuskiego kadencji 2018-2023. Ogromnie się 

cieszę, że możemy się dzisiaj wszyscy widzieć. Długa przerwa też sprawiła, że relacje 

interpersonalne były utrudnione. Zatem witam Państwa dzisiaj bardzo, bardzo 

serdecznie. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak wita radnych 

i zaproszonych gości. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni 

Państwo informuję, iż na podstawie art. 21 ust. 1a ustawy o samorządzie 

województwa, obrady Sejmiku Województwa są transmitowane i utrwalane za pomocą 

urządzeń rejestrujących obraz i dźwięk. Nagranie obrad jest udostępniane  

w Biuletynie Informacji Publicznej Urzędu Marszałkowskiego i na stronie internetowej 

Samorządu Województwa. Szanowni Państwo, głosowania odbywają się przy 

wykorzystaniu systemu do głosowania. Bardzo proszę, aby w czasie sesji Sejmiku nie 

wylogowywać się z sytemu do głosowania. Szanowni Państwo, na podstawie listy 

obecności stwierdzam, że na stan 30 Radnych Województwa Lubuskiego, na sesji 

obecnych jest 28 radnych, wobec czego Sejmik władny jest do podejmowania 
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prawomocnych uchwał. Jednocześnie informuję, że protokół z XXX sesji Sejmiku 

Województwa Lubuskiego został umieszczony na serwerze dla Państwa Radnych. 

Protokół przyjmiemy w końcowej części dzisiejszych obrad. Szanowni Państwo Radni, 

przed punktem 13 porządku obrad odbędzie się posiedzenie Komisji Gospodarki  

i Rozwoju Województwa w sali nr 108. 

 

Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

 

Punkt 2. 

Przyjęcie porządku obrad sesji. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: 

Przystępujemy do uchwalenia porządku obrad XXXII sesji Sejmiku. Panie i Panowie 

Radni, otrzymaliście Państwo zaproszenie na sesję wraz z porządkiem obrad.  

Na wniosek Zarządu Województwa Lubuskiego, proponuję rozszerzenie obrad o: 

• punkt 16a – Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia Gminie Sulęcin pomocy 

finansowej – druk nr 461/21. 

Materiały i projekty uchwał, będące przedmiotem sesji, dostępne są na serwerze dla 

Państwa Radnych. Szanowni Państwo informuję, że chęć zabrania głosu będzie 

możliwa w momencie zarządzenia przeze mnie dyskusji. Jeżeli wyrażają Państwo 

chęć zabrania głosu, wcisnąć należy przycisk „żądanie głosu”. Głos będzie udzielony 

zgodnie z kolejnością zgłoszenia. Jeśli chcą Państwo zgłosić wniosek formalny  

w czasie dyskusji, proszę użyć funkcji „zgłoszenie formalne”. Zabrać głos mogą 

Państwo dwukrotnie w jednej sprawie. Czas jednej wypowiedzi to maksimum   

4 minuty. Czy mają Państwo wnioski do porządku obrad sesji? Proszę o zgłoszenia. 

Nie widzę. Przypominam, że jeżeli chodzi o głosowania, to  wygląda to następująco:  

w momencie zarządzenia przeze mnie głosowania po lewej stronie w Państwa oknie 

wyświetlać się będzie temat, który będziemy głosować. Natomiast po prawej stronie 

podświetlą się pola wyboru: „za/przeciw/wstrzymuję się”. Klikając w odpowiednie pole, 

oddają Państwo swój głos. Szanowni Państwo, przechodzimy do głosowania. Poddaję 

pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad sesji o punkt 16a – Podjęcie uchwały  
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w sprawie udzielenia Gminie Sulęcin pomocy finansowej – druk nr 461/21. Kto  

z Państwa Radnych jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 

27 radnych za, nikt nie głosował przeciw i nikt nie wstrzymał się od głosu. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Jestem też „za”, Pani 

Przewodnicząca. Komputer musiałem restartować. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak:  

28 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad sesji został rozszerzony  

o punkt 16a. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 

 

Porządek obrad, wraz z przegłosowaną zmianą, poddaję pod głosowanie. Kto  

z Państwa Radnych jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? Pani Małgorzata 

Gośniowska-Kola?  

27…, mamy problem jeszcze u Pana Zbigniewa? 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Jestem „za”. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak:  

28 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad sesji wraz z przegłosowaną 

zmianą został przyjęty.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 

 

Punkt 3. 

Podjęcie uchwały w sprawie stwierdzenia odwołania Radnej z funkcji 

Przewodniczącej Sejmiku Województwa Lubuskiego – druk nr 456/21. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: 

Przypominam, że zgodnie z art. 20 ust. 1 ustawy o samorządzie województwa, Sejmik 

Województwa Lubuskiego odwołuje Przewodniczącego Sejmiku w głosowaniu tajnym, 
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bezwzględną większością głosów w obecności co najmniej połowy ustawowego składu 

Sejmiku. Dnia 10 marca br. do Biura Sejmiku wpłynął wniosek Radnych o odwołanie 

Przewodniczącej Sejmiku Województwa Lubuskiego. Dziś rozpatrzymy ten wniosek. 

Kto z Państwa wnioskodawców przedstawi uzasadnienie do złożonego wniosku? 

Bardzo proszę, Pan Sebastian Ciemnoczołowski. 

 

Przewodniczący Klubu Radnych Platforma.Nowoczensa Koalicja Obywatelska 

Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: Dziękuję bardzo, Pani Przewodnicząca. 

Dzień dobry Państwu. Wniosek wpłynął 10 marca, podpisany w dniu 9 marca,  

w sprawie odwołania Przewodniczącej Sejmiku Województwa Lubuskiego.  

 

Przewodniczący Klubu Radnych Platforma.Nowoczesna Koalicja Obywatelska 

Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski odczytuje treść wniosku. 

Wniosek stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Szanowni Państwo, przystępujemy do kolejnego punktu. Czy są wystąpienia 

klubowe dotyczące złożonego wniosku? Proszę o zgłoszenia. Pani Aleksandra Mrozek 

zgłosiła się pierwsza i Pan Zbigniew Kościk. Czy mamy jeszcze zgłoszenia? Pan 

Zbigniew Kołodziej. Dobrze, bardzo proszę, Pani Aleksandra Mrozek. 

 

Wiceprzewodnicząca Klubu Radnych Samorządowe Lubuskie Aleksandra 

Mrozek: Bardzo dziękuję. Pani Przewodnicząca, Pani Marszałek, Szanowne Panie  

i Panowie Radni. Wsłuchiwałam się w uzasadnienie wniosku o odwołanie 

Przewodniczącej i chcę stwierdzić, że w tym uzasadnieniu nie ma ani jednego 

argumentu – Państwo i tutaj nie postaraliście się. Państwo przepisaliście zapisy 

Statutu Województwa Lubuskiego, całą uchwałę zmieniającą uchwałę budżetową  

i wpisaliście część scenariuszy przebiegu poszczególnych sesji. Szanowni Państwo, 

tych argumentów na odwołanie nie przywołano, bo ich po prostu nie ma. Ta decyzja 

jest decyzją czysto polityczną. Szanowni Państwo, to po raz pierwszy w historii 

Sejmiku Województwa Lubuskiego, Przewodnicząca Sejmiku nie ulega presji Zarządu 

Województwa i koalicji rządzącej. Przewodnicząca realizuje swoje funkcje nie dzieląc 

Sejmiku ani radnych według klucza politycznego. Przewodnicząca Haręźlak 
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przestrzega zapisów statutowych i korzysta ze swoich kompetencji. Podnoszona 

kwestia, dotycząca przerywania sesji, jest bezpodstawna, bo ogłaszanie przerw to nie 

był kaprys Przewodniczącej, a konsekwencja bezpardonowego uporu Zarządu 

Województwa w przepychaniu kontrowersyjnych projektów i przesuwaniu środków 

według politycznego zapotrzebowania. To po stronie Zarządu Województwa była 

zabawa z podmiotami oczekującymi na pieniądze i kpina z radnych. To niepoważne 

podchodzenie do sprawy, kiedy Zarząd przyjmuje postawę wyczekującą na fart,  

na nieobecność radnego. To, co się działo, to blamaż – blamaż na Zarządzie 

Województwa. To Zarząd Województwa swoim uporem doprowadzał do konieczności 

wprowadzania przerw, a przerwy wprowadzane były po to, aby dać czas na refleksję, 

na wycofanie się z propozycji nieakceptowanych przez większość radnych Sejmiku 

Województwa. Ten czas macie Państwo jeszcze i dzisiaj do tego, żeby wycofać 

wniosek, dla którego nie znaleźliście Państwo i nie przedstawiliście argumentów. 

Przewodnicząca wyjątkowo sprawnie, dynamicznie prowadzi sesje Sejmiku, nie dzieli 

radnych, uwzględnia sugestie wszystkich środowisk reprezentowanych w Sejmiku, 

dostrzega i docenia pracę pracowników Biura Sejmiku, bardzo dobrze współpracuje  

z radnymi, bardzo dobrze współpracuje z Klubami Radnych. To właśnie z inicjatywy 

Przewodniczącej Sejmiku nareszcie odbywają się spotkania szefów Klubów  

z Marszałkiem przed posiedzeniami Sejmiku. Szanowni Państwo, Przewodnicząca nie 

tworzy barier. Jest dostępna dla wszystkich, którzy potrzebują kontaktu. Co ważne – 

bez zwłoki realizuje swoje zadania. I podkreślam – bardzo sprawnie organizuje pracę 

Sejmiku. Szanowni Państwo, jeżeli trzeba dokonać zmian w funkcjonowaniu Sejmiku, 

to trzeba naprawić relacje Zarządu Województwa z radnymi niewchodzącymi w skład 

koalicji rządzącej, ale nie trzeba odwoływać Przewodniczącej. Radni koalicji rządzącej, 

Szanowny Zarządzie, proszę przyjąć do siebie to, że nie da się podporządkować 

wszystkich i przekonać siłowo do swoich koncepcji. Doceńcie Państwo odmienność, 

doceńcie Państwo niezależność, bo takie są wymogi pluralizmu, tolerancji, otwartości, 

bo to są warunki społeczeństwa demokratycznego, a nie zależność Przewodniczącej. 

Szanowni Państwo, to wartość dodana. Wysoki Sejmiku, nie trzeba zmieniać czegoś, 

co dobrze funkcjonuje. Nie trzeba odwoływać kogoś, kto znakomicie wywiązuje się  

ze swojej roli. Chcemy dokonać zmian? Tak. To dokonajmy tych zmian, ale zmieńmy 

stare schematy, stare przyzwyczajenia, stare nawyki, zmieńmy upolitycznienie  

do maksimum administracji samorządowej Województwa Lubuskiego, otwórzmy się 
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na dialog, na współpracę dla dobra tego województwa, a pozostawmy Radną Wioletę 

Haręźlak na stanowisku Przewodniczącej, bo w tej roli znakomicie się spełnia. 

Szanowni Państwo, to jest naturalne, że Klub Samorządowe Lubuskie będzie głosował 

przeciw odwołaniu Przewodniczącej, ale jestem głęboko przekonana, że i Sejmik, 

Wysoki Sejmik też zagłosuje przeciw dlatego, że wymaga tego nasz wspólny interes. 

Prace Sejmiku mają być prowadzone sprawnie, ma być Przewodnicząca obiektywną, 

szanującą wszystkie środowiska reprezentowane w tym Sejmiku. Bardzo proszę, 

zagłosujmy przeciw odwołaniu Przewodniczącej. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Bardzo proszę, Pan Zbigniew Kościk. 

 

Członek Klubu Radnych Prawo i Sprawiedliwość Zbigniew Kościk: Szanowni 

Państwo, z uwagą – podobnie jak koleżanka – wsłuchiwałem się w wystąpienie 

Sebastiana i powiem Państwu, że z każdym jego zdaniem ciśnienie mi szło do góry, 

jak po kolejnej kawie. Wiecie Państwo, oczywiście każdy polityk przeżywa takie 

momenty jak powołanie, odwoływanie zajmowanej funkcji – odwoływano Churchilla, 

Adenauera. Państwo macie prawo wymienić Przewodniczącego, ale nie macie prawa 

obrażać tego Przewodniczącego, który obecnie tę funkcję piastuje. Z tego,  

co usłyszałem, Państwo rezerwujecie takie kompetencje polityczne jak: bezstronny, 

uczciwy, tylko i wyłącznie jako warunek w tej sytuacji, w której dana osoba popiera 

Zarząd i koalicję. Tak, moi Państwo, nie jest. Chcecie mieć posłusznego po prostu 

Przewodniczącego. Chcecie mieć swojego Przewodniczącego. Zwłaszcza w ustach 

niektórych, zarzucanie na przykład przerywania sesji, zbyt częstego przerywania sesji 

– ja przypomnę, że to Platforma Obywatelska ni mniej ni więcej, tylko na jednej z sesji 

dwukrotnie odwoływała i powoływała Przewodniczącego. Te osoby, które wcześniej 

piastowały funkcje radnego, oczywiście pamiętają. Ja się po prostu z tego wystąpienia 

dowiedziałem, że głównym hamulcowym rozwoju województwa jest Wioleta Haręźlak 

i jest to bardzo niesprawiedliwe. To jest niehonorowe i po prostu nieuczciwe. Tak, jak 

powiedziałem – Państwo macie prawo zmienić Przewodniczącego, jeżeli macie 

większość, ale nie możecie robić tego w taki niekulturalny i niesprawiedliwy sposób. 

Każdy z nas wnosi tę cząstkę dla rozwoju województwa i powinniśmy się w tym 

względzie szanować. Ja myślę, że taka megalomania i taki mentorski ton, to już 
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wielokrotnie Państwa gubił. I prosiłbym po prostu – tak, jak powiedziałem –  

o uczciwość w tej sytuacji. Oczywiście Klub Radnych Prawa i Sprawiedliwości będzie 

głosował przeciwko temu wnioskowi, już dzisiaj też dziękując za ten trud pracy, jaką 

Pani Przewodnicząca poświęcała w trudnym okresie pandemii, na co kolega nie 

zwrócił zupełnie uwagi, że prowadzenie Sejmiku, komisji wymagało szczególnych 

kompetencji i szczególnego trudu w tym czasie. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Bardzo proszę, Pan Zbigniew Kołodziej. 

 

Przewodniczący Klubu Radnych Polskie Stronnictwo Ludowe Zbigniew Jan 

Kołodziej: Pani Przewodnicząca, Pani Marszałek, Wysoki Sejmiku, chciałbym 

przypomnieć, że to Klub Radnych Polskiego Stronnictwa Ludowego, według umowy 

koalicyjnej, desygnował na funkcję Przewodniczącej koleżankę Wioletę Haręźlak  

i w tym momencie tutaj te prace, co trwały do tej pory – uważamy, że ogólnie nie była 

ta praca zła wykonana przez Panią Przewodniczącą. Jednocześnie mieliśmy dzisiaj 

posiedzenie Klubu Radnych PSL-u Sejmiku Województwa Lubuskiego i na tym 

posiedzeniu nie podjęliśmy jednoznacznej decyzji jeżeli chodzi o odwołanie 

Przewodniczącej Sejmiku Wiolety Haręźlak. Dlatego radni dokonają oceny 

sprawowanej funkcji według własnego sumienia. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Zanim przystąpimy do odwołania Przewodniczącej Sejmiku, zarządzam wybór 

Komisji Skrutacyjnej. Proszę o zgłaszanie kandydatów na członków Komisji 

Skrutacyjnej. Szanowni Państwo Radni, bardzo proszę o zgłaszanie przedstawicieli  

do Komisji Skrutacyjnej, po jednym przedstawicielu z każdego klubu. Pan Sebastian 

Ciemnoczołowski? 

 

Przewodniczący Klubu Radnych Platforma.Nowoczensa Koalicja Obywatelska 

Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: Dziękuję. W imieniu naszego klubu 

zgłaszam Panią Anię Synowiec do Komisji Skrutacyjnej. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Pani 

Beata Kulczycka? 

 

Sekretarz Klubu Radnych Samorządowe Lubuskie Beata Katarzyna Kulczycka: 

W imieniu Klubu Samorządowe Lubuskie desygnujemy Panią Aleksandrę Mrozek. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Pani Anna 

Chinalska. 

 

Sekretarz Klubu Radnych Polskie Stronnictwo Ludowe Anna Chinalska:  

W imieniu Klubu Polskiego Stronnictwa Ludowego zgłaszamy kandydaturę kolegi 

Zbigniewa Kołodzieja. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Pani Małgorzata Gośniowska-Kola. 

 

Przewodnicząca Klubu Radnych Prawo i Sprawiedliwość Małgorzata Barbara 

Gośniowska-Kola: W imieniu Klubu Prawo i Sprawiedliwość zgłaszamy Pana 

Tadeusza Ardellego. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni 

Państwo, Pani Anna Synowiec, Pani Aleksandra Mrozek, Pan Zbigniew Kołodziej, Pan 

Tadeusz Ardelli. Bardzo proszę, Bezpartyjni Samorządowcy. 

 

Członek Klubu Radnych Bezpartyjni Samorządowcy Wacław Jan Maciuszonek: 

Pan Sławomir Muzyka. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Pani Anna 

Synowiec, Pani Aleksandra Mrozek, Pan Zbigniew Kołodziej, Pan Tadeusz Ardelli, Pan 

Sławomir Muzyka. Szanowni Państwo, bardzo proszę o wyrażenie zgody na udział  

w pracach Komisji Skrutacyjnej. Pani Anna Synowiec, czy wyraża Pani zgodę na pracę 

w Komisji Skrutacyjnej? 
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Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec: Wyrażam zgodę. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję. 

Pani Aleksandra Mrozek? 

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Wyrażam zgodę. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję. 

Pan Zbigniew Kołodziej? 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: Tak, wyrażam. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję. 

Pan Tadeusz Ardelli? 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: 

Wyrażam zgodę. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję. 

Pan Sławomir Muzyka? 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sławomir Muzyka: Wyrażam zgodę. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Skład Komisji Skrutacyjnej poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych 

jest za wyborem Komisji Skrutacyjnej w składzie: Anna Synowiec, Aleksandra Mrozek, 

Zbigniew Kołodziej, Tadeusz Ardelli, Sławomir Muzyka? Kto jest za? Kto jest przeciw? 

Kto się wstrzymał? 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec: Ja zgłaszam problem  

z systemem. Jestem za. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dobrze. 

Mamy jeszcze niepotwierdzoną decyzję Pani Beaty Kulczyckiej. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Beata Katarzyna Kulczycka: Jestem za. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję. 

Pani Aleksandry Mrozek? 

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Jestem za. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Pan Jan 

Świrepo? Proszę zakończyć głosowanie. 

27 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania Sejmik dokonał wyboru Komisji Skrutacyjnej. 

Wynik głosowania stanowi załączniki nr 6 do protokołu. 

 

Proszę Komisję Skrutacyjną o zajęcie miejsc przy stoliku Komisji Skrutacyjnej  

i ukonstytuowanie się. Komisja Skrutacyjna przygotowuje karty do głosowania. Proszę 

również o wyłonienie Przewodniczącego Komisji Skrutacyjnej, a wszystkich Radnych 

informuję, że w czasie przerwy będzie zmieniany system do głosowania na ten, który 

mieliśmy poprzednio. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Szanowni Państwo, 

odczytam „Regulamin głosowania w sprawie odwołania Przewodniczącej Sejmiku… 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Pani 

Aleksandro Mrozek, ja tylko odczytam jeszcze, bardzo proszę, bo musimy zachować 

porządek: Przewodniczącą Komisji Skrutacyjnej proszę o przedstawienie  

„Regulaminu głosowania w sprawie odwołania Przewodniczącej Sejmiku 

Województwa Lubuskiego”. Bardzo proszę. 

 

Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Aleksandra Mrozek: Bardzo dziękuję. 

Szanowni Państwo, Komisja Skrutacyjna ukonstytuowała się. Komisja w składzie: 
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Przewodnicząca – Aleksandra Mrozek, członkowie: Pani Anna Synowiec, Pan 

Sławomir Muzyka, Pan Zbigniew Kołodziej i Pan Tadeusz Ardelli. Szanowni Państwo, 

odczytam Regulamin głosowania w sprawie odwołania Przewodniczącej Sejmiku 

Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Aleksandra Mrozek odczytuje Regulamin 

głosowania w sprawie odwołania Przewodniczącej Sejmiku Województwa Lubuskiego. 

Regulamin stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo Pani Przewodnicząca. Szanowni Państwo, czy ktoś z Państwa Radnych ma 

uwagi do przedstawionego Regulaminu głosowania w sprawie odwołania 

Przewodniczącej Sejmiku Województwa Lubuskiego? Proszę Komisję Skrutacyjną  

o powrót na swoje miejsca w celu zagłosowania nad regulaminem. Bardzo proszę  

i dziękuję członkom za tę pracę. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni 

Państwo, ponieważ nie ma uwag do regulaminu, poddaję pod głosowanie Regulamin 

głosowania w sprawie odwołania Przewodniczącej Sejmiku Województwa Lubuskiego. 

Kto z Państwa Radnych jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? Pan Zbigniew 

Kościk?  

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Jestem „za” 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Pani Anna Synowiec?  

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec: „Za” 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję. 

Proszę zakończyć głosowanie. 

28 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania.  

Stwierdzam, że w wyniku głosowania regulamin został przyjęty. 
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Komisję Skrutacyjną proszę o wydanie kart do głosowania, a następnie  

o przeprowadzenie głosowania. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Aleksandra Mrozek odczytuje listę radnych  

w kolejności alfabetycznej, radni potwierdzają odbiór kary podpisem na liście i oddają 

głosy wrzucając kartę do urny zgodnie z kolejnością wyczytywania.   

Lista radnych potwierdzająca odbiór kart do głosowania stanowi załącznik nr 9  

do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Pani 

Przewodnicząca Aleksandra Mrozek – czy wszyscy oddali głos?  

 

Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Aleksandra Mrozek: Tak. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dobrze. 

Szanowni Państwo Radni, na czas ustalenia wyników głosowania ogłaszam przerwę 

w obradach do 12:20 i mam informację dla Państwa: proszę nie korzystać już  

do głosowań i zabierania głosu z komputerów. Macie Państwo urządzenia, którymi 

wcześniej się posługiwaliśmy. 

 

przerwa 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni 

Państwo Radni, wznawiam obrady po przerwie. Pragnę tylko Państwa poinformować, 

że zmieniony został system do głosowania. Nie korzystacie już Państwo z laptopów, 

tylko z tych urządzeń, które wcześniej na sesjach stacjonarnych były w użyciu. Zatem 

proszę nie głosować za pomocą laptopów. Bardzo proszę o zajęcie miejsc. Proszę 

Przewodniczącą Komisji Skrutacyjnej o odczytanie protokołu w sprawie odwołania 

Radnej Pani Wiolety Haręźlak z funkcji Przewodniczącej Sejmiku Województwa 

Lubuskiego. 
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Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Aleksandra Mrozek odczytuje protokół Komisji 

Skrutacyjnej w sprawie odwołania Radnej Pani Wiolety Haręźlak z funkcji 

Przewodniczącej Sejmiku Województwa Lubuskiego. 

W wyniku głosowania tajnego, Sejmik odwołał Radną Panią Wioletę Haręźlak z funkcji 

Przewodniczącej Sejmiku Województwa Lubuskiego.  

15 radnych za, 13 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania.  

Protokół stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję 

bardzo. Szanowni Państwo, odczytam projekt uchwały w sprawie stwierdzenia 

odwołania Radnej z funkcji Przewodniczącej Sejmiku Województwa Lubuskiego.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak odczytuje 

projekt uchwały w sprawie stwierdzenia odwołania Radnej z funkcji Przewodniczącej 

Sejmiku Województwa Lubuskiego. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni 

Państwo, zanim przekażę prowadzenie Panu Mirosławowi Marcinkiewiczowi, 

pozwólcie Państwo, że jeszcze powiem kilka słów. Ogromnie doceniam  

to, co wydarzyło się prawie 2,5 roku temu, kiedy Państwo obdarzyliście mnie 

zaufaniem i 30 radnych Sejmiku Województwa Lubuskiego powierzyło mi funkcję 

Przewodniczącej Sejmiku. To ogromny zaszczyt, ale też i ogromne zobowiązanie. 

Myślę, że dołożyłam wszelkich starań, abyście Państwo czuli się na Sejmiku 

równoprawnymi członkami i mogli decydować o losach tego województwa. To bardzo 

trudne, a wręcz karkołomne, aby nie było wrażenia, że Przewodniczący Sejmiku 

Województwa Lubuskiego to szósty Członek Zarządu Województwa. To ogromnie 

trudne, ale wierzcie Państwo, że to jest do wykonania. Być może okupione jest  

to właśnie tym, co przed chwilą się wydarzyło, ale chcę powiedzieć, że warto, bo ktoś 

kiedyś powiedział, że na tyle się znamy, na ile nas sprawdzono. Szanowne koleżanki 

i koledzy, bardzo, bardzo Wam dziękuję, życzę powodzenia temu, kto zostanie 

Przewodniczącym. Natomiast ja pozostaję w koleżeństwie z wszystkimi z Państwa  

i też jeszcze raz ogromnie dziękuję. To był wielki zaszczyt. Dziękuję bardzo. 
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Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli wręcza 

kwiaty Przewodniczącej Sejmiku Województwa Lubuskiego Wiolecie Haręźlak. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję bardzo. Przystępujemy do dalszego procedowania porządku 

obrad. Projekt uchwały w sprawie stwierdzenia odwołania Radnej z funkcji 

Przewodniczącej Sejmiku Województwa Lubuskiego został przedstawiony. 

Przystępujemy do głosowania. Szanowni Państwo, głosujemy tymi przyrządami, które 

mamy położone. Głosowanie odbywa się w sposób, który Państwo znacie. Czy ktoś  

z Państwa ma uwagi do projektu uchwały? Nie widzę. Przystępujemy do głosowania. 

Kto z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść rękę i kliknąć w pole „za”, czyli - 

przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i kliknąć w pole „przeciw” –  

to jest czerwony kolor. Kto się wstrzymał, podnieść rękę i wcisnąć pole „wstrzymuję 

się” – pole niebieskie ze znakiem zapytania. Dziękuję. 

23 radnych za, 4 przeciw, 1 wstrzymał się od głosowania.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

W wyniku głosowania Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego została 

odwołana. Dziękujemy za dotychczasową pracę. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXXII/438/21 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 17 maja 2021 r. 

w sprawie stwierdzenia odwołania Radnej z funkcji Przewodniczącej Sejmiku 

Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: Panie Przewodniczący, 

jeśli mogę, w imieniu Klubu PSL-u prosiłbym o 10 minut przerwy. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Ogłaszam 10 minut przerwy do godz. 12:45. 

 

przerwa 
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Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Proszę o zajmowanie miejsc, będziemy dalej obradować. Wznawiam 

obrady dzisiejszej sesji. 

 

Punkt 4. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyboru Przewodniczącego Sejmiku Województwa 

Lubuskiego – druk nr 457/21. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Przypominam, że Sejmik Województwa Lubuskiego wybiera 

Przewodniczącego Sejmiku w głosowaniu tajnym, bezwzględną większością głosów  

w obecności co najmniej połowy ustawowego składu Sejmiku. Proszę, Pani 

Aleksandra Mrozek. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Bardzo dziękuję, Panie 

Przewodniczący – prośba. Prośba ze względu na sytuację, która wynikła  

o maksimum pół godziny jeszcze czasu do wznowienia sesji. Bardzo bym prosiła 

potraktować ten mój głos jako wniosek formalny, przegłosować i pozwolić jeszcze  

te pół godziny czasu potrzebujemy. Chyba, że Pan Przewodniczący sam zadecyduje. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Rozumiem Pani Radna, to znaczy ogłaszanie bez przerwy przerw 

było już w uzasadnieniu dzisiaj, ale oczywiście, że każdy klub ma prawo do zgłoszenia 

przerwy. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Ja wnioskuję o przedłużenie 

tej, która przed chwilą się skończyła. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Rozumiem. Czy 20 minut Pani wystarczy? 

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Maksymalnie prosiłam 30, 

ale myślę, że damy radę. 
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Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Ogłaszam przerwę do godziny 13:20. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Bardzo dziękuję. 

przerwa 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Szanowni Państwo, po przerwie wznawiam obrady dzisiejszej sesji 

Sejmiku. Przechodzimy do realizacji punktu – uchwała w sprawie wyboru 

Przewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego. Już powiedziałem o sposobie 

głosowania. Proszę Państwa Radnych o zgłaszanie kandydatów. Głos ma Pan 

Sebastian Ciemnoczołowski. 

 

Przewodniczący Klubu Radnych Platforma.Nowoczensa Koalicja Obywatelska 

Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: Dzień dobry. Witam po przerwie. Chciałbym 

zgłosić w imieniu naszego klubu Pana Wacława Maciuszonka na funkcję 

Przewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Czy Pan Wacław Maciuszonek wyraża zgodę na kandydowanie? 

 

Radny Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: Tak, wyrażam. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Proszę, Pani Aleksandra Mrozek. 

 

Wiceprzewodnicząca Klubu Radnych Samorządowe Lubuskie Aleksandra 

Mrozek: Bardzo dziękuję. W imieniu Klubu Samorządowe Lubuskie zgłaszam Radną 

Wioletę Haręźlak. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy Pani Wioleta Haręźlak wyraża zgodę? 

Radna Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Oczywiście. 
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Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy są jeszcze inne zgłoszenia? Proszę, Pani Małgorzata 

Gośniowska-Kola. 

 

Przewodnicząca Klubu Radnych Prawo i Sprawiedliwość Małgorzata Barbara 

Gośniowska-Kola: Szanowni Państwo Radni, w imieniu Klubu Radnych Prawo  

i Sprawiedliwość jako kandydatkę na Przewodniczącą Sejmiku Województwa 

Lubuskiego zgłaszam Panią Helenę Hatkę. Jeżeli potrzebne jest uzasadnienie,  

to oczywiście w każdej dowolnej chwili jesteśmy do dyspozycji. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Czy Pani Helena Hatka wyraża zgodę?  

 

Radna Województwa Lubuskiego Helena Hatka: Tak. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: 

Pozwolę sobie zauważyć, że Pan Poseł Sługocki przed chwileczką powiedział, że tej 

osoby nie trzeba rekomendować. Przyjmujemy to jako akceptację. Bardzo dziękuję. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy są inne zgłoszenia? Nie widzę. W związku z tym 

oświadczam, że na Przewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego zgłoszone 

zostały kandydatury: Wacława Maciuszonka, Wiolety Haręźlak oraz Heleny Hatki. 

Wszystkie te osoby wyraziły zgodę na kandydowanie. Przystępujemy do wyboru 

Komisji Skrutacyjnej. Proszę poszczególnych przedstawicieli klubów o zgłaszanie 

kandydatów. Pan Sebastian Ciemnoczołowski? 

 

Przewodniczący Klubu Radnych Platforma.Nowoczensa Koalicja Obywatelska 

Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: Chciałabym zgłosić w imieniu naszego 

klubu Panią Anię Synowiec na członka Komisji Skrutacyjnej. 
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Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Czy Pani Anna Synowiec wyraża zgodę? 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec: Wyrażam zgodę. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Pani Małgorzata Gośniowska-Kola. 

 

Przewodnicząca Klubu Radnych Prawo i Sprawiedliwość Małgorzata Barbara 

Gośniowska-Kola: Szanowni Państwo, na członka Komisji Skrutacyjnej zgłaszamy 

Pana Zbigniewa Kościka. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Czy Pan Zbigniew Kościk wyraża zgodę?  

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Tak. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję uprzejmie. Proszę bardzo, Pani Radna Kulczycka. 

 

Sekretarz Klubu Radnych Samorządowe Lubuskie Beata Katarzyna Kulczycka: 

Klub Samorządowe Lubuskie zgłasza kandydaturę Aleksandry Mrozek. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy Pani Aleksandra Mrozek wyraża zgodę? 

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Wyrażam zgodę. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Proszę bardzo, czy jeszcze zgłoszenia? Pan Wacław 

Maciuszonek? 
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Członek Klubu Radnych Bezpartyjni Samorządowcy Wacław Jan Maciuszonek: 

Pan Sławomir Muzyka. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Czy Pan wyraża zgodę na kandydowanie? 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sławomir Muzyka: Tak, wyrażam zgodę. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Proszę bardzo, Pani Anna Chinalska. 

 

Sekretarz Klubu Radnych Polskie Stronnictwo Ludowe Anna Chinalska:  

W imieniu Klubu Polskiego Stronnictwa Ludowego zgłaszam kolegę Radnego 

Zbigniewa Kołodzieja. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: Tak, wyrażam zgodę. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. W ten sposób zamykam listę kandydatów do Komisji 

Skrutacyjnej. Szanowni Państwo, kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem uchwały 

powołującej Komisję Skrutacyjną do wyboru Przewodniczącego Sejmiku w składzie: 

Anna Synowiec, Zbigniew Kościk, Aleksandra Mrozek, Sławomir Muzyka i Zbigniew 

Kołodziej? Proszę o głosowanie tymi przyrządami, które mamy. Kto z Państwa jest za? 

Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? Dziękuję. 

28 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 

 

W ten sposób Komisja Skrutacyjna została powołana. Proszę Komisję Skrutacyjną  

o podejście do wyznaczonego miejsca pracy, o przygotowanie regulaminu głosowania 

oraz wybór Przewodniczącego Komisji Skrutacyjnej. Chwilę poczekamy, aby komisja 

się ukonstytuowała i przygotowała sposób głosowania. 
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Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Anna Synowiec: Szanowni Państwo, 

Komisja Skrutacyjna ukonstytuowała się. Przewodniczącą Komisji została Radna 

Anna Synowiec. W tej chwili odczytam Regulamin głosowania w sprawie wyboru 

Przewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Anna Synowiec odczytuje Regulamin 

głosowania w sprawie wyboru Przewodniczącego/cej Sejmiku Województwa 

Lubuskiego. 

Regulamin stanowi załącznik nr 15 do protokołu.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję Przewodniczącej Komisji Skrutacyjnej. Czy mają Państwo 

Radni jakieś pytania, uwagi, wątpliwości do sposobu głosowania? Nie widzę.  

W związku z powyższym, poddaję pod głosowanie przedstawiony Regulamin 

głosowania w sprawie wyboru Przewodniczącego Sejmiku… 

 

Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Anna Synowiec: Panie Przewodniczący,  

ja przepraszam tylko, bo nie wszyscy członkowie komisji mają przy sobie… 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: To bardzo proszę, jeżeli ktoś nie ma, proszę o zajęcie miejsca  

i będziemy głosować, tak. Bo widzę, że przezorni chyba już się zaopatrzyli. I tak, 

koledzy podeszli, ok. Szanowni Państwo, przystępujemy do głosowania Regulaminu 

głosowania w sprawie wyboru Przewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego. 

Kto z Państwa jest za, proszę podnieść rękę i kliknąć w pole zielone. Kto jest przeciw 

– w pole czerwone. Kto się wstrzymał, podnieść rękę i kliknąć w pole „wstrzymuję się”, 

czyli niebieskie ze znakiem zapytania. Dziękuję. 

28 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania regulamin został przyjęty. 

Przystąpimy do procedury głosowania. Czy Komisja Skrutacyjna ma karty? 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 16 do protokołu.  
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Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Anna Synowiec: Tak, jesteśmy 

przygotowani. Karty są opieczętowane, będziemy wyczytywać alfabetycznie Państwa 

Radnych. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Świetnie. Dokładnie. Proszę o wyczytywanie w porządku 

alfabetycznym i proszę Panie i Panów Radnych o podchodzenie do Komisji 

Skrutacyjnej, i dokonanie wyborów. 

 

Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Anna Synowiec odczytuje listę radnych  

w kolejności alfabetycznej, radni potwierdzają odbiór kary podpisem na liście i oddają 

głosy wrzucając kartę do urny zgodnie z kolejnością wyczytywania.   

Lista radnych potwierdzająca odbiór kart do głosowania stanowi załącznik nr 17  

do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Anna Synowiec: Panie Przewodniczący, 

jesteśmy gotowi.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Wznawiam obrady. Oddaję głos Przewodniczącej Komisji 

Skrutacyjnej. Proszę o odczytanie protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Anna Synowiec odczytuje protokół Komisji 

Skrutacyjnej w sprawie wyboru Przewodniczącego Sejmiku Województwa 

Lubuskiego. 

W wyniku głosowania tajnego, Sejmik dokonał wyboru Pana Wacława Jana 

Maciuszonka na Przewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego.  

Wacław Jan Maciuszonek – 16, Helena Hatka – 7, Wioleta Haręźlak – 5. 

Protokół stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję Pani Przewodniczącej i całej Komisji Skrutacyjnej. 

Oczywiście gratuluję i cieszę się z wyboru Przewodniczącego Sejmiku Województwa 
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Lubuskiego. Dla zachowania i dopełnienia procedury, przegłosujmy uchwałę  

w sprawie wyboru Przewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz 

odczytuje projekt uchwały w sprawie wyboru Przewodniczącego Sejmiku 

Województwa Lubuskiego. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 19 do protokołu. 

 

Proszę o przeprowadzenie głosowania. Kto z Państwa jest za podjęciem uchwały, 

proszę o podniesienie ręki i przyciśnięcie przycisku zielonego. Kto jest przeciw – 

przycisk czerwony ze znakiem „N”. Przycisk niebieski to głos wstrzymujący się. 

Dziękuję. 

23 radnych za, 1 przeciw, 4 wstrzymało się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Pana Przewodniczącego Wacława Maciuszonka zapraszam do stołu prezydialnego. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 20 do protokołu.  

 

Uchwała Nr XXXII/439/21 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 17 maja 2021 r. 

w sprawie wyboru Przewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego stanowi 

załącznik nr 21 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Szanowni Państwo, Drodzy Radni pozwólcie, że zanim zaczniemy dalej kontynuować 

obrady, powiem kilka słów. Chciałbym przede wszystkim podziękować za wybór,  

za zaufanie. Pewnie chciałoby się, żeby – tak, jak poprzednio – było 30 głosów „za” 

przy wyborze Przewodniczącego, ale mam przynajmniej motywację do pracy, żeby 

kończąc kadencję wszyscy, cała trzydziestka była przekonana, że robimy dobrze. 

Chciałbym też tutaj, w tym miejscu podziękować mojej poprzedniczce – Pani Haręźlak. 

Ja mam trochę inną ocenę – niż to było we wniosku o odwołanie – pracy Pani Haręźlak. 

Pewne rzeczy myślę, że były potrzebne, żeby spojrzeć na naszą pracę inaczej  

i dlatego jeszcze raz tutaj Pani Haręźlak dziękuję. Ja bym chciał wyraźnie powiedzieć, 

że przystępując do tej koalicji tutaj razem z kolegami, z którymi bardzo fajnie się 

współpracuje na takich – bym powiedział – niewymuszonych, uczciwych warunkach, 
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dla nas to jest niezwykle istotne, że przystępując do tej koalicji, decydując się zostać 

Przewodniczącym Sejmiku, miałem na względzie przede wszystkim, żeby ustała  

ta walka, ustała taka – bym powiedział – może potrzebna ale na krótki okres, ale  

w dalszej konsekwencji doprowadziłoby to do naprawdę bardzo złego wizerunku 

Sejmiku. Ja jaki cel główny sobie stawiam w tej naszej pracy wspólnej, to przede 

wszystkim żeby zagasić wszystkie konflikty, które gdzieś tam powstały. Wiem, że nie 

będzie to łatwa sprawa, bo wstępuję na taki trochę podminowany grunt, ale myślę,  

że jeżeli myślimy o dobru tego województwa, to uda się pewne rzeczy załagodzić. 

Myślę tutaj przede wszystkim o tym konflikcie z Prezydentem, całkowicie 

niepotrzebnym. Nie chciałbym tutaj też – może to są tam jakieś moje nierealne 

marzenia, ale mimo jakiegoś tam doświadczenia i wieku, mam jeszcze jakieś marzenia 

i chciałoby się, żeby te doświadczenia, które oglądamy w telewizji, ta polityka  

w Warszawie – mam nadzieję, że tu koledzy Posłowie się nie obrażą, ale żeby  

ta polityka aż nie docierała tutaj, na tę salę, żebyśmy skupili się głównie tylko  

i wyłącznie na problemach. Ja przynajmniej muszę cokolwiek powiedzieć do tych słów, 

które padły jeszcze przy odwołaniu poprzedniczki. Chciałem tu się odnieść do słów 

Radnego Kościka. Nie wiem czy wiedział, czy nie wiedział kto będzie ewentualnie 

potencjalnym kandydatem na Przewodniczącego, ale ostatnie słowo chyba co by  

o mnie można byłoby powiedzieć to, że będę posłuszny. W moim życiu miałem dużo 

takich przypadków, że niektórzy się w jakiś sposób sparzyli, natomiast ja nie zakładam 

takiej możliwości, że będziemy tutaj gdziekolwiek się szarpać, bo przegramy wszyscy. 

Ja to cały czas – nie tylko dlatego, że dostałem dzisiaj prezent od naszego seniora, 

ale często wsłuchuję się w jego słowa i myślę, że ta merytoryczna współpraca jest  

to rzecz niezwykle istotna i tak będziemy – mam nadzieję – współpracować. Nawet 

mam tam jakieś – jeżeli się oczywiście uda – nawet nad tą koszykówką popracować, 

bo nie bardzo rozumiem o co tam chodzi, gdzie jest problem. Szanowni Państwo, 

chciałbym powiedzieć jedno, bo tam współpracując wcześniej, nieraz takie padało 

słowo „lojalność”. Ja bym chciał wyraźnie powiedzieć, że będę lojalny tylko i wyłącznie 

dla tego województwa, dla dobra tego województwa i dla Lubuszan. I każdy kto widzi, 

że się źle dzieje, to będę zapraszał na rozmowę, będę starał się cokolwiek zrobić. Mam 

wiele pomysłów jeśli chodzi o organizację pracy Sejmiku i będę starał się wiele rzeczy 

zmienić. Dzisiaj o tym nie będę mówił, bo muszę się do tego przygotować, a przede 

wszystkim skonsultować to z szefami klubów, z prezydium. Mam tam jakieś pomysły, 
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przynajmniej część może się uda zrealizować. Uważam, że wielu bardzo ważnych 

ludzi w tym województwie jeszcze tutaj nie było na tej sali albo przynajmniej ja ich nie 

widziałem. Trzeba byłoby zaprosić ludzi, szczególnie przedsiębiorców, bo tak żeśmy 

rozmawiali z przedsiębiorcami, ale to tylko wtedy kiedy były problemy. Jak były bony, 

to żeśmy zaprosili organizację pracodawców. Ja ich nie widziałem, a raczej staram się 

być na każdej sesji. Wiele ważnych osób chciałbym tutaj też zaprosić. Mam jakieś tam 

doświadczenia jeśli chodzi o prowadzenie sesji. Nie wiem czy Państwo wiecie, ale  

od 1990 roku byłem Wiceprzewodniczącym Rady Miasta w Krośnie Odrzańskim,  

co prawda nie całą kadencję, bo się przeniosłem do Żar. Tam była taka dosyć fajna 

propozycja, ciekawa, że Wiceprzewodniczący prowadzili te obrady tak na zmianę.  

Ja bym chciał z tych doświadczeń skorzystać, bo chciałbym się zająć troszeczkę 

innymi rzeczami, porozmawiać – tu wielu ciekawych ludzi przychodzi na tę sesję 

nieraz. Przewodniczący, jeżeli będzie prowadził, to nawet nie będzie kiedy ręki podać. 

Mam nadzieję, że ta pandemia jednak nas ominie, że się skończy, bo to bardzo 

utrudnia działanie i byłoby dużo lepiej – jak się popatrzy w oczy, jak się rozmawia 

normalnie, można wiele rzeczy po prostu omówić. Będę się chciał też zająć, i to chyba 

stąd może wynikały te problemy, jeśli chodzi o komunikację, bo jej brakuje. Ja będę 

tutaj przede wszystkim chciał mieć przepływ informacji dla siebie i na pewno będę się 

dzielił z wszystkimi, bo to jest istotne. Chciałbym też wyraźnie powiedzieć, że nie 

zmieniłem poglądów. Mam dalej swoje krytyczne zdanie na temat działań Zarządu, ale 

niektóre rzeczy udało nam się już wyjaśnić, nad niektórymi na pewno będziemy 

pracować. Ja też sobie doskonale zdaję sprawę, że życie nie jest tylko białe i czarne. 

Mam duże wymagania i gdyby akurat to było głosowanie na Marszałka, które było 

przed chwilą i ja bym powiedział co ja chcę zrobić, to myślę, że nie dostałbym ani 

jednego głosu, a tak mówię chciałbym troszeczkę bardziej spolegliwie, powoli, 

merytorycznie do tych rzeczy wszystkich podchodzić. Chciałbym też na koniec, mimo 

tych różnic, mimo tych wszystkich zawirowań, poprosić o współpracę, żebyśmy  

na samym początku nie kontynuowali tych rzeczy, które były, żeby o tym zapomnieć, 

żeby rzeczywiście ten obraz Sejmiku się zmieniał, żeby było jak najlepiej, żebyśmy się 

nie musieli nieraz wstydzić za to, za czym głosujemy czy żeby nie było sukcesem  

to, że coś zablokujemy, bo to nie jest żaden sukces, tylko mało wskazane racje. Idźmy 

do przodu. Ja ślicznie dziękuję jeszcze raz za zaufanie i tutaj poproszę Mirka  

o prowadzenie dalszych obrad. 
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Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Szanowni Państwo, będziemy kontynuować dzisiejszą sesję. Proszę 

bardzo, oddaję głos Panu Sebastianowi Ciemnoczołowskiemu. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: 

Dziękuję Panie Przewodniczący. Gratuluję Panu Przewodniczącemu Wacławowi 

Maciuszonkowi. Mam dwa wnioski klubu do porządku naszych obrad. W imieniu Klubu 

Radnych Platforma.Nowoczesna Koalicja Obywatelska, zwracam się z uprzejmą 

prośbą o rozszerzenie porządku obrad XXXII sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego 

o punkty: 16b – Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie powołania komisji 

stałych, Komisji Rewizyjnej oraz Komisji Skarg, Wniosków i Petycji; w punkcie 16c – 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie powołania Komisji doraźnej ds. 

Klimatu. I w związku z powyższym, przedkładam stosowne projekty uchwał. I drugi 

wniosek: zwracam się z uprzejmą prośbą o rozszerzenie porządku obrad XXXII sesji 

Sejmiku Województwa Lubuskiego o punkt 16d – Podjęcie uchwały zmieniającej 

uchwałę w sprawie wyznaczenia osób do składu Kapituły „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego”. W  związku z powyższym, przedkładam 

projekt stosownej uchwały. Dziękuję. 

 

Wniosek o rozszerzenie porządku obrad sesji o pkt: 16b i 16c stanowi załącznik nr 22 

do protokołu. 

Wniosek o rozszerzenie porządku obrad sesji o pkt 16d stanowi załącznik nr 23 

do protokołu. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Szanowni Państwo, czy inne kluby jakieś głosy? Nie widzę. 

W takim razie musimy przegłosować rozszerzenie porządku obrad. Poczekamy  

na wprowadzenie tego zapisu i będziemy głosować. Z tego, co ja usłyszałem, pierwsze 

to jest poszerzenie porządku obrad o punkt 16b, zmieniający skład komisji stałych, 

dwóch komisji: Komisji Kultury, Edukacji oraz Komisji Spraw Zagranicznych – to jest 

punkt 16b. Punkt 16c to jest zmiana w Komisji doraźnej ds. Klimatu oraz w punkcie 

16d – jest to zmiana w składzie Kapituły, przyznającej odznaczenie „Zasłużony dla 

Województwa Lubuskiego”. Zaraz to będzie na piśmie, ja to mówię z głowy, więc 
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proszę, dajcie nam szansę Szanowni Państwo. Biuro Sejmiku już pracuje nad tym  

w tej chwili. Proszę bardzo, Pan Radny Kościk. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Jedno zdanie. Pan 

Przewodniczący nam tutaj troszeczkę przybliżył treść tych nowych, powiedzmy, 

punktów naszej sesji, ale ja wszystkim Państwu przypominam, że zawsze do dobrego 

obyczaju należało spotkanie Przewodniczących Klubów z Przewodniczącym Sejmiku. 

Podział stanowisk funkcyjnych w komisjach wynika z pewnej tradycji, wynika  

z pewnych parytetów i chciałbym zaapelować o takie podejście do tej kwestii. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję uprzejmie. Ja przyjmuję apel, ale taki wniosek został 

złożony. Pan Sebastian Ciemnoczołowski chciałby zabrać głos. Proszę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski:  

Ja chciałem zgłosić wniosek formalny – po oczywiście wpisaniu tego w porządek  

i w system – o przegłosowanie tych wniosków i przegłosowanie wpisania tego  

w porządek obrad. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Proszę bardzo, Pani Radna. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Bardzo 

dziękuję. Rozumiem, że taki projekt do porządku obrad został wniesiony, ale dobrym 

zwyczajem było także uzasadnienie dlaczego ten porządek obrad zmieniamy. Wobec 

tego, może Pana nowo wybranego Przewodniczącego Sejmiku o to poprosimy. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Pani Radna, wnioskodawcą jest Pan Sebastian Ciemnoczołowski, 

więc ja jemu oddaję głos w tym momencie. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola:  

To wobec tego bardzo proszę. 
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Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Proszę uprzejmie, głos może zabierajmy, jestem tylko 

Wiceprzewodniczącym, ale prowadzę tę sesję. Proszę mnie w takim razie słuchać. 

Pan Sebastian Ciemnoczołowski. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: 

Dziękuję bardzo. Brak tego uzasadnienia wydawał mi się oczywistym faktem, ale może 

powiem o takich fundamentach funkcjonowania każdej koalicji, czy w Sejmiku, czy  

w powiecie, czy w radzie, czy w Sejmie. Państwo Przewodniczący: Pani Beata 

Kulczycka, Pani Aleksandra Mrozek i Edward Fedko należeli do Klubu Koalicji 

Obywatelskiej. Klub ten wskazał tych przedstawicieli, swoich przedstawicieli na funkcję 

Przewodniczących tych istotnych i ważnych komisji. W związku z tym, że dzisiaj 

powołaliśmy na Przewodniczącego Sejmiku Pana Wacława Maciuszonka i stworzyła 

się nowa większość, Ci Państwo nie reprezentują naszego klubu, w związku z tym 

przedstawiamy nasze kandydatury, są we wniosku, który złożyłem, na nowych 

Przewodniczących tychże komisji. Dziękuję bardzo. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Szanowni Państwo, przystępujemy w takim razie do 

głosowania. Rozszerzenie, pierwsze to jest rozszerzenie porządku obrad sesji  

o punkt 16b – Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie powołania komisji 

stałych, Komisji Rewizyjnej oraz Komisji Skarg, Wniosków i Petycji. Proszę Państwa, 

kto jest za wprowadzeniem tego punktu, proszę o podniesienie ręki i głosowanie „za” 

w postaci przyciśnięcia zielonego przycisku. Kto jest przeciwny – przycisk czerwony 

ze znaczkiem „N”, wstrzymujący się – przycisk niebieski. Dziękuję. 

17 radnych za, 11 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania.  

Stwierdzam, ze rozszerzenie porządku obrad w tym punkcie zostało przyjęte. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 24 do protokołu. 

 

Następnie głosujemy rozszerzenie porządku obrad o punkt 16c – Podjęcie uchwały 

zmieniającej uchwałę w sprawie powołania Komisji doraźnej ds. Klimatu. Proszę  

o podniesienie ręki i głosowanie: „za” – zielony przycisk, „N” i czerwony przycisk to jest 

„przeciw”, niebieski przycisk to jest wstrzymanie się od głosu. 
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17 radnych za, 10 przeciw, 1 wstrzymał się od głosowania.  

Stwierdzam, że rozszerzenie porządku w tym punkcie zostało podjęte. 

Pani Radna chciała zabrać głos. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 25 do protokołu. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Bardzo 

dziękuję Panie Wiceprzewodniczący. Mam pytanie, ponieważ dowiedzieliśmy się 

przed chwileczką o tym, że powstała rozumiem nowa koalicja. Bardzo prosimy  

o informację o tym kto się znajduje w tej chwili w tej nowej koalicji. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Szanowni Państwo, mamy przyjęty pewien porządek obrad i myślę, 

że powinniśmy go realizować. Więc ja myślę, że w punkcie „sprawy różne” będzie czas 

na to, żeby podyskutować na tematy nieco luźniejsze, choć równie ważne, ale… 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: To są 

podstawowe. O koalicji? Bardzo przepraszam. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Ale jesteśmy, przepraszam bardzo, w określonym punkcie porządku 

obrad. Pan Sebastian Ciemnoczołowski.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: 

Przepraszam Panie Przewodniczący, zabiorę głos, bo to było jakby odniesienie się  

do moich słów. Ja nie powiedziałem o koalicji, powiedziałem o nowej większości. 

Dzisiaj większość głosowała w wyborach na Przewodniczącego Sejmiku. Dziękuję. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Przystępujemy do realizacji porządku obrad. Poddaję pod 

głosowanie rozszerzenie porządku obrad sesji o punkt 16d – Uchwała zmieniająca 

uchwałę w sprawie wyznaczenia osób do składu Kapituły „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego”. Kto z Państwa jest „za”, proszę  
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o podniesienie ręki i zielony przycisk z literką „T”, kto „przeciw” – przycisk czerwony  

z literką „N”. Widzę, że wszyscy sprawnie zagłosowali.  

17 radnych za, 10 przeciw, 1 wstrzymał się od głosowania.  

Stwierdzam, że porządek został rozszerzony o punkt 16d. 

Dziękuję. W ten sposób przechodzimy do punktu 6. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 26 do protokołu. 

 

Rozszerzony porządek obrad stanowi załącznik nr 27 do protokołu. 

 

Punkt 6. 

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Informacja została zamieszczona w materiałach na serwerze dla 

Radnych. Czy mają Państwo pytania dotyczące przedłożonej informacji? Proszę 

bardzo – Pani Mrozek, Pani Helena Hatka. 

 

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego stanowi 

załącznik nr 28 do protokołu. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Dziękuję bardzo. Ja mam 

pytanie do Pani Marszałek. Otóż Pani Marszałek, od jakiegoś czasu otrzymujemy 

sporo materiałów drogą mailową dotyczących sytuacji szpitala w Ciborzu.  

Z informacji, które przesyłają członkowie Związków Zawodowych, sytuacja według 

mnie na dzień dzisiejszy jest dość mocno niepokojąca. W związku z tym mam pytanie: 

na jakim etapie jest zamknięcie tego konfliktu, rozwiązanie problemu? Dziękuję 

bardzo. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Proszę bardzo, Pani Helena Hatka. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Helena Hatka: Ja również chciałabym zapytać  

o sytuację w szpitalu, w Wojewódzkim Szpitalu Specjalistycznym dla Nerwowo  
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i Psychicznie Chorych, Samodzielnym Publicznym Zakładzie Opieki Zdrowotnej  

w Ciborzu. Mnie z kolei interesuje, żeby Zarząd, Pani Marszałek, wyjaśniła przyczynę 

tego konfliktu, żeby poinformowała nas jakie konkretne działania będą podjęte, żeby 

ten konflikt przestał mieć miejsce i czy w stosunku do Dyrektora tej placówki planuje 

się, że podjęte zostaną jakieś działania dyscyplinujące, bo miałam wrażenie, że jeżeli 

Marszałek Województwa musiał się w tę sprawę włączyć to znaczy, że ma 

ograniczone zaufanie do menagera tego szpitala. Dziękuję bardzo. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Nie widzę więcej pytań. Pani Marszałek oddaję głos.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Włączenie Marszałka 

było związane z chorobą Pani Dyrektor, która w czasie protestu w dniu 2 marca br. 

przebywała na zwolnieniu lekarskim i wtedy Związek Zawodowy „Solidarność” 

okupował gabinet dyrektora. W związku z tym, zaprosiłam wszystkie Związki 

Zawodowe do Urzędu Marszałkowskiego na rozmowy. Pani Dyrektor przebywała 

tydzień czasu na zwolnieniu lekarskim i dlatego – w imieniu Zarządu Województwa –  

prowadziłam rozmowy. W dniu 5 marca wypracowaliśmy wspólnie ze Związkami 

Zawodowymi – tam są cztery Związki Zawodowe – treść porozumienia. Trzy Związki 

Zawodowe, tj. Związek Pielęgniarek i Położnych, Fachowych Pracowników 

Medycznych oraz Związek Zawodowy Pracowników Wojewódzkiego Szpitala  

w Ciborzu podpisali to porozumienie, po powrocie już Pani Dyrektor Beaty Kotus  

ze zwolnienia lekarskiego. I w rozmowach dotyczących problemów występujących  

w tym szpitalu, w dniu 21 kwietnia, trzy Związki Zawodowe zaakceptowały  

to porozumienie i podpisały. Natomiast Związek Zawodowy „Solidarność” przedstawił 

Pani Dyrektor swoje warunki i nie podpisał porozumienia, i ten stan niestety trwa  

do dzisiaj. Pomimo tego, że Pani Dyrektor poinformowała Marszałka o tym,  

że w międzyczasie do dnia dzisiejszego są w stanie osiągnąć porozumienie, jednak 

do tego porozumienia nie doszło. Dlatego też myślę związkowcy prowadzą akcję, 

wysyłając maile do Radnych i informując o tej sytuacji. Porozumienie, które zostało 

wypracowane, odnosi się do obecnej sytuacji kryzysowej związanej z protestem, ale 

również do trudnej sytuacji finansowej szpitala. Szpital na koniec roku zamknął się 

stratą 3 800 000,00 zł. Natomiast w tym proteście żądania związkowców są płacowe, 
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dotyczą podwyżki. I z tego widzę, że różnica polega przede wszystkim na tym,  

na definicji wynagrodzenia minimalnego zagwarantowanego ustawą, które wynosi 

2 800,00 zł. Natomiast Związek Zawodowy „Solidarność” domaga się, żeby  

to wynagrodzenie, w takiej wysokości, było ustalone na poziomie stawki płacy 

zasadniczej. Tyle na temat szczegółów. Natomiast osobiście uważam,  

że to porozumienie, które zostało do tej pory z powodzeniem podpisane przez trzy 

Związki Zawodowe, jest dobre dla szpitala, ponieważ jest długofalowe, z pewną 

perspektywą, zakłada unormowanie sytuacji, również finansowej, opracowanie  

i wprowadzenie programu naprawczego. Zarząd też takie rekomendacje wydał dla 

Pani Dyrektor w tak trudnej sytuacji finansowej, o czym jesteśmy informowani – już  

w ubiegłym roku, czyli od dłuższego czasu, należy taki program naprawczy 

zrealizować. Zarząd Województwa w ubiegłym roku podjął również decyzję pomocy 

finansowej dla szpitala w Ciborzu, Nowym Dworku i Zaborze. Ponieważ procedury 

medyczne wykonywane w szpitalach psychiatrycznych są nisko oszacowane – o czym 

wiemy w całej Polsce – dlatego ta pomoc została skierowana właśnie do szpitali 

psychiatrycznych, które również zmagały się z COVID-em. W tej chwili, z uwagi na 

wnioski liczne, konkretne Związku Zawodowego „Solidarność”, trwa kontrola w celu 

wyjaśnienia tych wszystkich pytań, które zostały do mnie skierowane i do Zarządu 

Województwa. 12 maja Biuro Audytu i Kontroli sprawdza listy płac i również  

te rozbieżności w informacjach, bo inne mamy informacje też od dyrekcji, inne  

od pracowników. Ale naszym celem jest zweryfikowanie wszystkich danych, które  

do nas wpłynęły. O tym oczywiście poinformowałam Przewodniczącego Zarządu 

Regionu „Solidarność” i Zarząd Województwa na bieżąco też przyjmuje informacje  

na ten temat, monitorujemy sytuację. Pani Dyrektor również złożyła bardzo obszerną 

informację na posiedzeniu Komisji Zdrowia. Jutro również będzie kolejna informacja 

na posiedzeniu Zarządu dotycząca różnicy stanowisk. Ja myślę, że w krótkim czasie 

decyzje również podejmie Zarząd co do dalszego postępowania w tej sprawie. Stroną 

sporu jest oczywiście pracodawca szpitala, jest tam dyrekcja, która prowadzi cały czas 

rozmowy i Związki Zawodowe, które też mają swoje organy, które reprezentują 

pracowników  określonych branż. Sytuacja jest trudna, ponieważ trzy Związki 

Zawodowe nie mają żadnych wątpliwości co do słuszności tego porozumienia, które 

zostało wypracowane, również przy udziale Kancelarii Prawnej z Urzędu i ekspertów, 

natomiast jeden Związek Zawodowy jednak ma odmienne zdanie. Rozliczamy również 
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tę pożyczkę, która została udzielona w celu zmniejszenia straty w ubiegłym roku  

i na bieżąco staramy się również Państwa Radnych informować o wszelkich podjętych 

krokach. Pisma dotyczące Pani Dyrektor, dotyczące podpisanego porozumienia  

21 kwietnia – treść tego porozumienia, jak również odpowiedź udzielona 

Przewodniczącemu Związków Zawodowych, również została wysłana na wszystkie 

adresy mailowe wszystkich Radnych. Dziękuję. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję bardzo. Czy w innych sprawach jeszcze? Kto z Państwa 

chciałby… Rozumiem, że w tej samej sprawie. Proszę, Pan Radny Motowidełko. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: Dziękuję. Zabiorę głos 

celem uzupełnienia, bo nie jest to miejsce, żebym z Panią Marszałek prowadził 

negocjacje albo wymianę poglądów, natomiast chciałbym, żeby Państwo Radni 

wiedzieli więcej niż ci, którzy byli na Komicji Zdrowia albo obecni, którzy dostali treść 

suchego protestu na piśmie albo inaczej wizualnie dzisiaj widzą pracowników. Oni –  

ci pracownicy – panie w większości, zdecydowana większość kobiet, salowych, 

opiekunek uczestniczy w tym proteście, ale trzeba wiedzieć jaki jest jego początek.  

I tu Pani Marszałek wie dokładnie, gdyż eksperci ze strony „Solidarności”, dział prawny 

Zarządu Regionu, tak samo jak i dział prawny Urzędu Marszałkowskiego, oceniają 

sytuację prawną. I wszyscy tu też powinni wiedzieć jak ona wygląda w zakresie tego 

pierwszego – nazwijmy – żądania czy też postulatu. Dlaczego się wziął? Jakie jest 

jego podłoże? W grudniu zeszłego roku Pani Dyrektor jednostronnie wprowadziła 

dodatek covidowy – tak go nazwała –  bez uzgodnienia ze Związkami Zawodowymi. 

Jeżeli chodzi o finanse publiczne jest taki przepis, który mówi o tym, że finanse 

publiczne mogą być podzielone tylko i wyłącznie w uzgodnieniu z organizacją 

związkową. I nie jest to przypadkowe, że obecnie też te trzy Związki Zawodowe –  

ja oczywiście nie oceniam działalności, ale oceniam udział – te trzy Związki Zawodowe 

podpisały kolejne porozumienie, jakby zamieść pod dywan sytuację, którą sami 

spowodowali w grudniu zeszłego roku. Przecież to wtedy, w grudniu zeszłego roku, 

pieniądze – za przyzwoleniem Pani Marszałek lub nie, bo tego nie wiem do końca,  

na pewno było przyzwolenie co do tego, aby pomóc właśnie tym szpitalom, bo konflikt 

to nie tylko w szpitalu w Ciborzu, ale w Nowym Dworku i jeszcze w pogotowiu 
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ratunkowym, przypomnę. I Pani albo dokładnie wiedziała co się wydarzyło w grudniu, 

do sesji 17 grudnia, Pani Marszałek albo też i nie, ale to w tej chwili nie ma żadnego 

znaczenia. Znaczenie ma jedno to, że w grudniu, kiedy Pani Dyrektor dowiedziała się, 

że może być to przedmiotem sesji 17 grudnia, niezwłocznie wypłaciła dodatek  

w sposób haniebny – kolesiostwo, cwaniactwo – opisaliśmy to wszystko. Zadam 

pytanie: jak to jest możliwe, aby m.in. księgowy, główny księgowy, który ani minuty nie 

spędził przy chorym, dwukrotnie chorym albo przynajmniej dwukrotnie chorym,  

bo mówimy tu o tym, który wylądował w szpitalu z przyczyn swojego zdrowia 

psychicznego, ale jednocześnie też zachorował na COVID. Przy chorych na co dzień 

– Pani Marszałek wie – po godz. 15, na dyżurach są wyłącznie: lekarze, którzy 

całkowicie na innych warunkach są zatrudnieni, pielęgniarki, położne i opiekunki. 

Takich osób jest 2-3, 4 to jest maksymalnie. Księgowego nie ma na dyżurze, 

przedstawiciela Związku Zawodowego… 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Przepraszam, Pana czas się skończył. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: …przedstawiciela 

Związku Zawodowego… 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Przepraszam bardzo, Pana czas się skończył. Dziękuję. Czy są inne 

pytania do informacji przedstawionej? 

 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: W sposób brutalny Pan 

nie chce, żebym przekazał… 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Przepraszam Pana bardzo, ale odbieram Panu głos… 

 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: …żebym przekazał 

Radnym wiedzę… 
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Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Pana czas się skończył. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: Dlaczego Pan  

mi blokuje głos teraz?  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Panie Radny, Panie Radny, powiedział Pan to, co Pan mógł 

powiedzieć w określonym czasie. To zostało uzgodnione, w jaki sposób trwa sesja, na 

spotkaniu z szefami klubów. Jesteśmy w tej chwili w punkcie „Informacja na temat 

pracy Zarządu”. Dostaliśmy wszyscy radni, zostaliśmy zasypani jednobrzmiącymi 

zresztą informacjami o tym konflikcie. Myślę, że informacje, które przekazała nam Pani 

Marszałek o stanie aktualnym powodują, iż nie musimy w tej chwili na sesji 

rozpatrywać tego punktu. Jeżeli Pan Radny jest przekonany, że będzie niezbędna 

interwencja Sejmiku, proponuję zgłoszenie do porządku obrad kolejnej sesji zajęcie 

się tylko i wyłącznie tą sprawą, jeżeli taka sytuacja będzie miała miejsce. Chciałbym, 

żebyśmy sprawnie zrealizowali porządek dzisiejszej sesji, a przypominam – jesteśmy 

w punkcie „Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego”. 

Dziękuję. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: Brutalnie Pan mi zabrał 

głos, ale to niestety nie znaczy, że Pan mnie zamknie w tej sprawie. Nie zamknie Pan 

mnie nigdy i Panu gratuluję zręczności w prowadzeniu zebrania, tak skutecznie 

odbierając mi głos. Natomiast, jeszcze raz: nie zamkniecie mnie Państwo głosu. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Proszę bardzo, czy ktoś z Państwa Radnych chciałby jeszcze zabrać 

głos w sprawie informacji na temat bieżącej pracy Zarządu? Proszę Państwa, mamy 

te urządzenia, to proszę o zgłaszanie się i tu będzie też czas mierzony, żeby wszystko 

było wiadome. Pani Anna Chinalska, proszę uprzejmie. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Dziękuję bardzo. Szanowny 

Panie Przewodniczący, Pani Marszałek, Wysoka Rado. Chciałabym wrócić tutaj do tej 
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dyskusji o sytuacji szpitala w Ciborzu, ponieważ tutaj Pani Marszałek już się odniosła 

do ostatniej Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych – w piątek się odbyła  

ta komisja – i szeroko omawialiśmy sytuację w szpitalu. I rzeczywiście z pewnością 

jest to starta taka wizerunkowa dla szpitala w tym momencie, ale trzeba pamiętać,  

że to jest taka sytuacja wielowątkowa i trudna z uwagi na trwającą pandemię. Pani 

Dyrektor szpitala w Ciborzu, Pani Beata Sudnik-Kotus, omówiła dokładnie sytuację, 

omówiła, że spór zbiorowy wszedł w drugą fazę. Został powołany mediator i po prostu 

liczymy na pozytywne zakończenie tej sprawy. I jeszcze dodam, że dodatek tzw. 

covidowy, który był wypłacony, to był dodatek, który rzeczywiście może wzbudzać tutaj 

pewne jakieś wątpliwości, ale prawnie musimy dodać, że dopuszcza ustawa covidowa 

dodatek po prostu procentowo wypłacony. I dodam jeszcze już ostatnie zdanie, że po 

prostu w takiej sytuacji też trzeba pochwalić szpital, dyrekcję szpitala, że wypłaciła 

dodatek covidowy. Jeżeli to jest zadanie i płatnikiem powinno być Ministerstwo 

Zdrowia i płatnikiem powinien być NFZ tego dodatku covidowego. Także to jest taka 

moja jeszcze refleksja. Dziękuję bardzo za udzielenie głosu. Panie Radny… 

 

Głos Radnego Województwa Lubuskiego Bogusława Motowidełko w tle. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: …bardzo proszę, bez… 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Panie Kolego Radny, przywołuję Pana do porządku! 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Ja się grzecznie 

zachowywałam do Pana i bez inwektyw, proszę Kolegi Radnego. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Do głosu zapisała się Pani Aleksandra Mrozek – proszę 

uprzejmie. 
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Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Szanowni Państwo,  

z niepokojem zadawaliśmy tutaj pytania o sytuację w szpitalu, bo według tych 

informacji, które dostajemy jako radni, ona jest niepokojąca. Nawet przed chwilą  

są maile, które dochodzą. Ja sądziłam, że będziemy mieli odpowiedź jakąś bardziej 

precyzyjną i konkretną. Niestety nie ma. A do Pana Przewodniczącego mam taką 

prośbę: my, jeżeli radni nie zawsze zareagujemy we właściwy sposób, to chyba 

prowadzący Sejmik ma niejako taki ludzki obowiązek podpowiedzieć, że radny ma 

możliwość skorzystania z drugiego głosu i Pan Radny Motowidełko miał taką 

możliwość. W związku z tym, nie należało przerywać tak brutalnie rzeczywiście, 

ponieważ takie przerywanie wypowiedzi troszeczkę zbija nas z tzw. pantałyku – 

przepraszam za kolokwializm. Dlatego też w duchu tej tolerancji, która tutaj ma być  

w nowych okolicznościach, warto byłoby, żeby od samego początku ona była 

widoczna. A do Pani Marszałek gorąca prośba: tak konkret – na jakim etapie jest 

rozwiązanie problemu? Na jakim etapie? Kiedy ustaną – że tak powiem – maile, które 

nas nie niepokoją jako radnych, że nas się indaguje, tylko niepokoi nas sytuacja. 

Dziękuję. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję bardzo. Skorzystam z rad tak doświadczonej i wspaniałej 

Radnej, zastosuję się, postaram się spełnić Pani oczekiwania przede wszystkim, ale 

również innych radnych. Zadała Pani jedno pytanie do Pani Marszałek, ale ja znam 

odpowiedź na to pytanie. Mailami przestaniemy być zasypywani w momencie, kiedy 

nasz kolega przekaże taką informację do komisji zakładowych, które to wysyłają  

do nas i nie ma problemu. Kolejny o zabranie głosu poprosił Przewodniczący – Pan 

Wacław Maciuszonek. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Szanowni Państwo, ja też mocno jestem zainteresowany tym tematem. 

Rozmawialiśmy o tym problemie na Komisji Budżetu. Dzisiaj rozmawialiśmy też  

na posiedzeniu, na spotkaniu Zarządu z Przewodniczącymi Klubów, deklaruję tutaj,  

że w każdej chwili jestem w stanie się spotkać ze stronami, które są zaangażowane  

w ten konflikt, zorganizować nawet nadzwyczajną sesję tak, żeby te wszystkie sprawy 

omówić. Myślę, że to jest na tyle istotne, że każdy konflikt najlepiej jak najszybciej 
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zażegnać, bo czym się to bardziej rozwija, tym trudniej później ten topór zakopać. 

Także tutaj myślę, że w uzgodnieniu z Panem Radnym Motowidełko, jeżeli tylko jest 

zainteresowany, ja jestem do dyspozycji. Dziękuję.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Pani Marszałek, może jeszcze Pani Helena Hatka i wtedy 

Pani Marszałek do całości się odniesie, dobrze? Pani Helena Hatka, proszę bardzo. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Helena Hatka: Panowie Przewodniczący, 

Szanowni Państwo, ja chciałabym na początku odnieść się do wypowiedzi 

Przewodniczącej Komisji Zdrowia, być może to było nieporozumienie ze strony Pani 

Przewodniczącej, a może jeszcze zwyczaje z przeszłości, ale przekazała Państwu nie 

do końca pełne informacje i pełną relację z posiedzenia tej komisji. W komisji 

rzeczywiście Pani Dyrektor wzięła udział. Zajęła nam 25 minut w takim długim 

monologu, gdzie przedstawiała swoją wersję sytuacji w szpitalu. Mimo tego, że nie 

bardzo mieliśmy okazję zadać pytania, bo pierwotnie Pani Dyrektor wypowiadała się 

poza porządkiem Komisji Zdrowia, ale udało się wprowadzić ją do porządku tej komisji, 

to można było z wypowiedzi wyciągnąć wnioski, które mnie osobiście jako osobę, która 

od wielu lat zajmuje się ochroną zdrowia i nie tylko tą dziedziną, zaniepokoiły pewne 

sprawy. I muszę przyznać, że nie dziwię się, że „Solidarność” niepokoi się tą sytuacją 

i to mówię publicznie, żeby to było jasne. Z uwagi na to, że na dobrą sprawę –  

i to trzeba głośno powiedzieć – pożyczka, która została udzielona temu zadłużonemu 

zakładowi opieki zdrowotnej przez Zarząd Województwa, ja nie wiem, czy Państwo 

chcieliście, żeby z tego były jakieś nagrody czy dodatki przyznawane przez dyrekcję 

tego szpitala poprzez zastosowanie klucza procentowego, a nie narzędzia 

promującego aktywność przy łóżku chorego. Pojawiła się sytuacja, której nie akceptuje 

duża część pracowników tego szpitala. Można oczywiście udawać, że problemu nie 

ma. Można mówić – oni robią w sposób niesłuszny zamieszanie, ale tak problemów 

społecznych się nie załatwia. I ja bardzo proszę Panią Przewodniczącą Komisji 

Zdrowia, aby w przyszłości, bo ja pracuję w tej komisji, przedstawiając radnym pracę 

komisji zawsze mówić, jak będzie Pani swoje osobiste wrażenia przekazywała,  

że to jest Pani wrażenie, Pani przemyślenia, a stanowisko Komisji Zdrowia tylko jest 

wtedy, jak jest przegłosowane. To tak formalnie i tak na przyszłość. I teraz wracając 
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do Pani Marszałek i Zarządu Województwa Lubuskiego, proszę Państwa, tam są dwa 

problemy. Pierwszy problem, szpital jest bardzo zadłużony i ja w zdumieniu się 

dowiedziałam, że poprzez ten konfliktujący dodatek pożyczka, którą Zarząd 

Województwa przekazał zamiast oddłużyć ten szpital to tworzy dodatkowy konflikt  

i jeszcze on będzie trwał, ale z drugiej strony ja uważam, że temu szpitalowi trzeba się 

mocniej przyjrzeć. Argument, że świadczenia psychiatryczne są słabo opłacane to nie 

jest argument w obecnej sytuacji. One zawsze były słabo opłacane i rolą menadżera 

jest takie zarządzenie jednostką, żeby Narodowy Fundusz Zdrowia płacił takie 

pieniądze, żeby taki szpital się utrzymał, a teraz po Covidzie to dla tego szpitala będzie 

„tyle” pracy, bo wszyscy prawie mają problemy ze sferą psychiczną. Ja nie mówię,  

że wszyscy, ale prawie. Już nie wspomnę o problemach z alkoholem, narkotykami itd. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Pięć sekund zostało.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Helena Hatka: Mogę drugi czas wykorzystać? 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Proszę bardzo, proszę „przydusić” zielony przycisk.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Helena Hatka: Ja bardzo proszę, żeby ten konflikt 

potraktować bardzo poważnie. Dlatego, że jeżeli nie dojdzie do kompromisu, a mam 

wrażenie, że tak naprawdę pracownikom tego szpitala zależy na najniższym 

wynagrodzeniu, żeby ono było inaczej wyliczane i to jest pole do kompromisu,  

to będziemy mieli kłopoty i cały czas ta sprawa będzie wracała na sesję Sejmiku. 

Dziękuję bardzo. Dziękuję Panie Przewodniczący.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Proszę bardzo, drugi głos – Pan Radny Bogusław 

Motowidełko.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: Dziękuję Panu 

Przewodniczącemu Maciuszonkowi, ma doświadczenie, był prezesem poważanej 
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firmy, potężnej firmy, z udziałem „Solidarności” brał wielokrotnie udział w negocjacjach. 

Pan Przewodniczący dokładnie wie, że nie bez kozery Związek „Solidarności” stawia 

czasami tak trudne tematy do negocjacji. One są bardzo trudne, gdyż doprowadzenie 

do tego stanu wymagało naprawdę dużej empatii. Ten podział procentowy, Pani 

Przewodnicząca, Pani Radna się myli, ten dodatek covidowy to nie jest z NFZ-tu.  

To jest dodatek wymyślony na bazie pożyczki w tym zakładzie pracy. I on został w 

sposób haniebny, z brakiem jakiegokolwiek szacunku do solidarności, nie związku, ale 

solidarności zawodowej i społecznej, wprowadzony. Z udziałem trzech związków 

zawodowych, które po prostu zrobiły skok na kasę, łącznie z Panią Dyrektor. Część 

pielęgniarek nawet nie wiedziało, że ich przewodnicząca to podpisuje, które też dużo 

mniejszą płacę zasadniczą mają niż ci związkowcy tzw. fachowi, którzy dostali 

najwyższe te dodatki. A ja powiedziałem celowo o księgowym. Proszę Państwa, czy 

zezwolilibyście w swoich zakładach pracy, żeby tak się stało, że ci, którzy co dzień, 

jeszcze na dodatek chorowali na Covid też ci pracownicy, którym odliczono jeszcze 

dodatkowo dodatek, otrzymali takie pieniądze, a księgowy, jeszcze na dodatek 

podczas negocjacji zaproponował nie płacenie dodatku za soboty tym paniom, 

wyobrażacie sobie Państwo? Wprowadził Panią Marszałek w błąd, tak myślę 

przynajmniej, delikatnie powiem, która to przesłała porozumienie dwa dni po tym, jak 

otrzymali pracownicy podziękowania od nas. To dwa dni po tym wpływa porozumienie, 

gdzie zabiera się dodatek za sobotę i wydłuża się okres rozliczeniowy. Szanowni 

Państwo, to jest za dużo szczegółów, z Państwem się zgadzam, z Przewodniczącym 

prowadzącym dzisiejszą sesję, ja mógłbym to Państwu dokładnie wyjaśnić. Tak, 

jestem fachowcem, ekspertem, pracuję w tych sprawach już długo. Reprezentuję 

„Solidarność” nie bez kozery, jestem radnym dlatego, że jestem z „Solidarności”, a nie 

dlatego, że się nazywam Motowidełko. I to jest właśnie szacunek do tych pracowników, 

dzięki którym też i wielu z Państwa i ja zostało radnymi. Pani Marszałek, na każdym 

spotkaniu z kobietami – kobiety najważniejsze, służba zdrowia najważniejsza. A jak 

przyszło co do czego to 5 miesięcy nie możemy rozwiązać sprawy. Tylko dwie, 

dlaczego nie możemy tym pracownikom, którzy bezpośrednio pracę wykonywali przy 

chorych dorównać do pewnej wysokości, skoro już i tak tę pożyczkę udzielono i ten 

szpital i tak ma problemy takie, jak i inne, ale nie mówię, żeby go pogrążać, ale żeby 

naprawić sytuację społeczną. A dalej, Pani Marszałek, jest Pani wprowadzana w błąd, 

co do minimalnego wynagrodzenia za pracę równą płacy zasadniczej, bo nie chodzi  
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o to, żeby przepisy, które teraz może wejdą – nowelizacja przepisów minimalnej płacy 

zasadniczej w służbie zdrowia medycznych i niemedycznych załatwiły tę sprawę.  

To jest rola zakładu pracy. Salowe, kiedy otrzymywały dodatek covidowy miały… 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Przykro mi, ale czas się kończy. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: Ostatnie, 2 200 

zasadniczej. A ile miał księgowy w tamtym czasie? Pani Marszałek ma wykaz 

wszystkich pracowników, jakie dodatki dostali. Sprawa minimalnego wynagrodzenia  

i płacy zasadniczej, tak, zgadzam się, jest do szybkiego rozwiązania, bo to jest 

systemowe. Nie dotyczy tylko salowych, dotyczy wszystkich pracowników. Ja dziękuję, 

np. tu Panu Poryckiemu w dwóch bardzo ważnych sprawach, gdzie te pieniądze 

publiczne szły do jednostek pomocy społecznej – DPS-ów potrafił z „Solidarność” bez 

mrugnięcia oka przekonać, a my jego do porozumienia. A tu jest 5 miesięcy, 6 miesiąc. 

Już ostatnie słowo, Panie Przewodniczący, ma Pan rację, „Solidarność” działa 

solidarnie i dopóki pracownicy w szpitalu nie powiedzą, że jest zakończony konflikt  

i nie podpiszą porozumienia, to obowiązkiem wszystkich członków „Solidarności”, 

wszystkich organizacji zakładów, jest ich wspierać tak długo, dopóki to oni nie 

powiedzą, tak, podpisaliśmy porozumienie. Dziękuję. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję bardzo. Trzymajmy się dyscypliny czasowej. Proszę, Pani 

Marszałek. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Na Komisji Zdrowia 

mieliśmy bardzo dużo czasu, żeby w szczegółach omówić ten temat i poświęciliśmy 

maksymalnie dużo czasu na udzielenie wszelkich odpowiedzi i tak jak Pani 

Przewodnicząca przedstawiła te informacje zostały przekazane przez Panią Dyrektor. 

A mianowicie takie, że jest w tej chwili mediator w szpitalu, prowadzone są negocjacje. 

Ja osobiście prowadziłam te negocjacje, niezależnie od dyrekcji, przez wiele godzin, 

w których Pan również uczestniczył, wspólnie wypracowaliśmy treść porozumienia. 

Dzisiaj niestety pojawiają się, widzę, nowe roszczenia, ponieważ wspólnie ustaliliśmy, 
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że sprawa nagród odchodzi na dalszy plan z uwagi na trudną sytuację w szpitalu, 

natomiast w naszym porozumieniu mieliśmy uregulować kwestię wynagrodzenia 

minimalnego i wynagrodzenia zasadniczego. I spór, w mojej ocenie, polega przede 

wszystkim na tym, że wynagrodzenie minimalne gwarantowane ustawowo wynosi 

2800 zł, natomiast jeden z czterech związków zawodowych w szpitalu domaga się, 

żeby na poziomie wynagrodzenia minimalnego było ustalone wynagrodzenie 

zasadnicze. Związki Zawodowe „Solidarność” wyliczyły jakie to są skutki finansowe, 

które nie pokrywały się z wyliczeniami dyrekcji szpitala i w tym celu powołaliśmy 

kontrolę do sprawdzenia, jakie skutki finansowe wiążą się z takimi decyzjami, które 

mogą doprowadzić do pogorszenia znacznie sytuacji finansowej. Natomiast stratę 

pokrywać będzie Sejmik. Na szczęście mamy orzeczenie Trybunału Konstytucyjnego, 

który nie nakazuje organowi prowadzącemu pokrywanie straty, ale jednak z tak dużą 

stratą szpital nie będzie mógł prowadzić działalności. Powiedziałam też na początku w 

swojej wypowiedzi, że sytuacja jest bardzo złożona, niejednoznaczna, ponieważ trzy 

związki zawodowe, reprezentowane bardzo licznie na spotkaniu, nie stawiały takich 

zarzutów, jak jeden Związek Zawodowy „Solidarność”. Te trzy związki zawodowe 

zgadzały się z decyzjami podejmowanymi przez dyrekcję, jeden związek zawodowy 

nie, dlatego niezależnie sprawdzamy wszystkie Państwa uwagi podnoszone, które 

zostały przesłane w ubiegłym tygodniu i myślę, że w ciągu kilku dni sprawa się 

jednoznacznie wyjaśni. Natomiast dzisiaj dużo Pan mówi na temat wypłaconej 

nagrody, a ja przypomnę, że razem się umówiliśmy, że rozumie związek zawodowy 

trudną sytuację w szpitalu i najpierw mamy uregulować sprawy płacowe, podwyżek 

płac, natomiast sprawy wypłaconych nagród odłożymy do dalszego wyjaśnienia  

i dalszego procedowania. Taki sobie przyjęliśmy harmonogram. Myślę, że jak zwykle 

„diabeł tkwi w szczegółach”, ja nie chciałabym przedłużać w swoim wystąpieniu tych 

kwestii, czytać całego porozumienia, tak jak Pan Przewodniczący to szczegółowo 

dzisiaj przedstawił. Osobiście jestem bardzo za rozwiązaniem tego konfliktu. Jestem 

przekonana, że jest to możliwe i udało nam się jeszcze przy większych sporach dojść 

do porozumienia, w Obrzycach – przypomnę i porozumienie, które tam podpisaliśmy 

płacowe, stanowi bazę do pracy nad porozumieniem w Ciborzu. Udało nam się 

również osiągnąć porozumienie z ośmioma, czy dziewięcioma związkami 

zawodowymi w Gorzowie Wielkopolskim, na początku w Torzymiu. Jestem więc 

przekonana, że również tutaj to trzeba wypracować po prostu przy „okrągłym stole”,  
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a nie podczas sesji Sejmiku, gdy jesteśmy pod presją procedowania innych spraw, 

które są w porządku obrad. Możemy jeszcze wrócić w różnych sprawach, jeżeli 

będziecie Państwo chcieli poświęcić temu więcej czasu to poproszę również dyrektora. 

Przecież to Pan powiedział, Panie Przewodniczący, na ostatniej sesji, że bardzo Pan 

dziękuje Dyrektorowi Wróblewskiemu, że praktycznie został ten spór rozładowany 

dzięki niemu, więc naprawdę nie rozumiem, co się w międzyczasie wydarzyło. Bardzo 

proszę o kontynuowanie tego tematu w sprawach różnych, jeżeli oczywiście czas 

pozwoli. Dziękuję.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję bardzo. Tutaj ani pewnie Komisja Zdrowia, ani jak powiedział 

Pan Przewodniczący Sejmiku nie odżegnuje się od jakiegoś uczestnictwa dalszego, 

jeżeli będzie taka potrzeba. Wobec braku zgłoszeń – Informacja na temat bieżącej 

pracy Zarządu została przyjęta.  

 

Informacje na temat wdrażania programów współfinansowanych ze środków Unii 

Europejskiej w latach 2014-2020 oraz stanu wdrażania Zintegrowanych Inwestycji 

Terytorialnych w województwie lubuskim stanowią załącznik nr 29 do protokołu.  

 

Punkt 5. 

Informacja o złożonych interpelacjach i zapytaniach. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: W tej chwili kolejny punkt – Informacja o złożonych interpelacjach  

i zapytaniach. Szanowni Państwo, tak jak to wcześniej było ustalone  

z Przewodniczącymi Klubów – interpelacje i zapytania składacie Państwo na piśmie  

i przesyłacie do Biura Sejmiku. W okresie między sesjami do dnia 14 maja wpłynęły: 

dwie interpelacje Klubu Radnych Platforma.Nowoczesna KO, jedna interpelacja Klubu 

Radnych Samorządowe Lubuskie, dwie interpelacje Radnej Aleksandry Mrozek, jedna 

interpelacja Radnej Beaty Katarzyny Kulczyckiej. 
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Punkt 7. 

Raport o stanie bezpieczeństwa sanitarnego i sytuacji epidemiologicznej  

w województwie lubuskim w roku 2020. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Raport bardzo szczegółowy otrzymaliśmy, jest on zamieszczony  

na serwerze. Jest z nami, chyba jeszcze obecna, jest, świetnie, witamy Panią lekarz 

medycyny Dorotę Konaszczuk – Lubuskiego Państwowego Wojewódzkiego 

Inspektora Sanitarnego w Gorzowie. Jeżeli są pytania do przedstawionego raportu, 

proszę bardzo – wiem, że Pani Inspektor ma bardzo ograniczony czas z tytułu 

obowiązków, które musi wykonywać. Czy macie Państwo pytania do Pani Inspektor? 

Jest zgłoszenie, Pani Radna Anna Chinalska. 

 

Raport o stanie bezpieczeństwa sanitarnego i sytuacji epidemiologicznej 

w województwie lubuskim w roku 2020 stanowi załącznik nr 30 do protokołu. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Dziękuję bardzo. Szanowny 

Panie Przewodniczący, Pani Marszałek, Wysoka Rado, ja chciałbym tylko na ręce Pani 

Inspektor Wojewódzkiej naszej, złożyć serdeczne podziękowania za taki bardzo 

obrazowy raport, liczący 158 stron. Naprawdę, przekazany nam łącznie nawet z takimi 

pięknymi pracami w konkursie fotograficznym „Śniadanie to dobry początek dnia”, czyli 

tę edukację jaką też prowadziliście Państwo w szkołach i przedszkolach w tym bardzo 

trudnym pandemicznym okresie. I chciałabym tu dodać w imieniu wszystkich radnych, 

że 12 października 2020 r., ubiegłego roku, podjęliśmy stanowisko radnych w sprawie 

podjęcia działań zwiększających bezpieczeństwo zdrowotne w województwie 

lubuskim w związku z epidemią Covid-19. I tu jako Sejmik Województwa Lubuskiego, 

wnioskowaliśmy, składaliśmy na ręce Pana Wojewody jako reprezentanta rządu  

w regionie o pilne podjęcie działań w pewnych zakresach związanych z epidemią.  

I chciałabym taką jedną informację przeczytać i tutaj Pani się zapytać czy ona została 

zrealizowana. Czytam tę treść naszego stanowiska: „wyrażając ogromną wdzięczność 

za dotychczasowe poświęcenie i pracę kadry medycznej oraz pracowników stacji 

sanitarno-epidemiologicznych, Sejmik Województw Lubuskiego wnosi  

o wprowadzenie rozwiązań, które umożliwią przekazanie środków finansowych 
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budżetu państwa, Narodowego Funduszu Zdrowia oraz Unii Europejskiej na dodatki 

do wynagrodzeń dla tych grup zawodowych. Zaangażowanie osób pracujących  

w podmiotach leczniczych na rzecz ratowania zdrowia i życia wymaga adekwatnie  

do poświęcenia i narażenia własnego zdrowia odpowiedniego wynagradzania. 

Stworzenie możliwości przekierowania środków unijnych, a także dedykowanie 

środków finansowych z budżetu państwa i NFZ na dodatki do wynagrodzeń medyków  

(tu dalej) i pracowników stacji sanitarno-epidemiologicznych”. I tu mam pytanie  

do Pani, bo wiele z naszego stanowiska postulatów zostało zrealizowanych, musimy 

przyznać. Mieliśmy tę moc sprawczą też jako Sejmik. Czy popłynęły pieniądze  

w kierunku stacji sanitarno-epidemiologicznej w naszym województwie w związku  

z pandemią? Co zrobił rząd, żeby lubuski sanepid do pandemii przygotować, do tego 

bardzo trudnego zadania? Myśmy widzieli jak bardzo ciężko, po prostu pracujecie  

i otrzymywaliśmy nawet sami powiadomienia, bo byliśmy w pewnym momencie  

w izolacji jako radni, w nocy, czyli pracowaliście praktycznie na okrągło. Także to jest 

takie mojej pytanie w tej kwestii. Dziękuję bardzo. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Proszę bardzo, proszę.  

 

Lubuski Państwowy Wojewódzki Inspektor Sanitarny w Gorzowie Wlkp. lek med. 

Dorota Konaszczuk: Szanowna Pani Marszałek, Szanowni Państwo, serdecznie 

dziękuję za te słowa, które od Państwa usłyszałam. Jestem bardzo wdzięczna  

w imieniu moich pracowników i na pewno im przekażę Pani słowa. I chcę powiedzieć, 

że zostaliśmy doposażeni i w tamtym roku, ale szczególnie w budżecie tegorocznym  

i z budżetu państwa otrzymaliśmy, w związku ze zwalczaniem Covid, dodatkowe 

środki tak na działalność, jak i na wynagrodzenia w formie zwiększonego dodatku 

specjalnego oraz w formie nadgodzin. W tegorocznym budżecie również otrzymaliśmy 

pieniądze na podwyżki. Oczywiście nigdy nie jest tak dobrze, żeby nie mogło być lepiej, 

ale muszę powiedzieć, że tutaj zostaliśmy, że tak powiem, dostrzeżeni i doposażeni  

w wielu płaszczyznach, w takich również, które ułatwiły nam pracę, bo zaczynaliśmy 

pandemię, że tak powiem, pisząc wszystko na piechotę. Obecnie jesteśmy 

wyposażeni w sprzęt, wyposażeni w odpowiednie programy i systemy informatyczne. 

Dostaliśmy pieniądze na „dosprzętowienie” się w tych dziedzinach, w których jeszcze 
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się nie „dosporzętowaliśmy”. Także są czynione starania o środki unijne na szczeblu 

Głównego Inspektora Sanitarnego dla całej inspekcji sanitarnej w kraju na poprawę 

infrastruktury, na zakup sprzętu. Także w tej kwestii, w mojej ocenie, porównując lata 

minione, nastąpił naprawdę duży postęp. Także byłabym niesprawiedliwa, gdybym 

narzekała. Także dziękuję bardzo.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Bardzo dziękuję. To budujące 

słowa. Dziękuję bardzo.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Bardzo pięknie Pani Inspektor dziękuję. Ta praca ciągle jest 

potrzebna, liczymy na Panią, liczymy na zespół, którym Pani kieruje. Dziękuję bardzo.  

 

Lubuski Państwowy Wojewódzki Inspektor Sanitarny w Gorzowie Wlkp. lek med. 

Dorota Konaszczuk: Dziękuję bardzo. Do widzenia.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Do widzenia. Stwierdzam, że Sejmik przyjął raport do wiadomości.  

 

Punkt 8. 

Informacja o działalności Samorządowych Kolegiów Odwoławczych. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Materiały dotyczące działalności Samorządowych Kolegiów 

Odwoławczych w Zielonej Górze i Gorzowie dostępne są na serwerze dla Państwa 

Radnych. Na sali jest obecny, wstał i jest widoczny, Pan Robert Gwidon Makarowicz 

– Prezes Samorządowego Kolegium Odwoławczego w Zielonej Górze. Pan 

Przemysław Kledzik, nieobecny. Proszę uprzejmie, czy są pytania dotyczące 

przedstawionej informacji? Kto z Państwa chce się zgłosić, proszę o „przyduszenie” 

zielonego przycisku. Nie widzę zgłoszeń.  

 

Informacje o działalności Samorządowych Kolegiów Odwoławczych stanowią 

załącznik nr 31 do protokołu. 
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Prezes Samorządowego Kolegium Odwoławczego w Zielonej Górze Robert 

Gwidon Makarowicz: Parę słów, ja nie chcę tutaj przytaczać liczb, ale chciałbym  

tu w tym miejscu i publicznie podziękować wszystkim moim pracownikom, czyli 

członkom orzekającym w kolegium, którzy pomimo, że wszystkich dotknął Covid, 

kolegium też, ani jednego dnia nie przerwali pracy w urzędzie. Nie skorzystaliśmy  

z możliwości, które dawała ustawa co do tarczy i odraczania spraw. Wszystkie sprawy, 

które żeśmy rozpatrywali, rozpatrywaliśmy zgodnie i w terminach określonych  

w Kodeksie postępowania administracyjnego oraz napływu tych spraw. Albowiem moi 

ludzie zdają sobie sprawę, że tutaj właśnie w tym Covidzie sprawy pomocy społecznej, 

które dominują w odwołaniach, sprawy zasiłków są sprawami tak ważnymi dla tych, 

którzy się odwołują, bo zdajecie sobie Państwo sprawę, że „Marsjanie” nie piszą 

odwołań od decyzji wójtów i burmistrzów tylko piszą je ludzie, którzy mają subiektywnie 

jakieś problemy. Z tymi problemami my się spotykamy i staraliśmy się je rozwiązywać 

na miarę taką, jaką przewidują przepisy merytoryczne oraz Kodeks postępowania 

administracyjnego. Dlatego też dziękuję wszystkim swoim orzecznikom i pracownikom 

biura, bo Covid nas dotknął, a jednak ich ofiarna praca spowodowała, że nie ma zbyt 

wydłużeń spraw, dotyczących tzw. pomocy społecznej. Natomiast sprawy dotyczące 

inwestycji, bo takowe też się dzieją: budowa mostów, budowa ubojni, budowa 

fotowoltaiki, to też jest rozpatrywane zgodnie z terminami, albowiem dotyczy to jakości 

życia naszego społeczeństwa. Dziękuję bardzo. Oczekuję, jeżeli są jakieś pytania, 

proszę bardzo.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy są pytania do Pana Prezesa? Nie widzę. Dziękuję. 

Uznaję, że Sejmik przyjął informacje do wiadomości.  

 

Punkt 9. 

Sprawozdanie z realizacji „Programu współpracy Województwa Lubuskiego  

z organizacjami pozarządowymi w 2020 roku”.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Na sali obecna jest Pani Tatiana Janiak – Zastępca Dyrektora 
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Departamentu Infrastruktury Społecznej. O przedstawienie opinii Komisji Kultury, 

Edukacji, Sportu i Turystyki proszę Przewodniczącą Komisji Panią Aleksandrę Mrozek. 

 

Sprawozdanie z realizacji „Programu współpracy Województwa Lubuskiego  

z organizacjami pozarządowymi w 2020 roku” stanowi załącznik nr 32 do protokołu.  

 

Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Aleksandra 

Mrozek: Jeszcze przewodniczącą i komisja zaopiniowała projekt pozytywnie. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 33 do protokołu. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. O przedstawienie opinii Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw 

Społecznych proszę Przewodniczącą Komisji Panią Annę Chinalską. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Anna 

Chinalska: Komisja Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych zaopiniowała projekt 

pozytywnie.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 34 do protokołu. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy macie Państwo pytania dotyczące przedstawionego 

sprawozdania? Proszę uprzejmie o „przyduszenie” przycisku zielonego. Proszę 

bardzo, Pani Aleksandra Mrozek. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Szanowni Państwo, bardzo 

dziękuję za głos. Chcę powiedzieć, że to sprawozdanie z realizacji „Programu 

współpracy Województwa Lubuskiego z organizacjami pozarządowymi w 2020 roku”, 

to dokument, który jest bardzo dobrze przygotowany. To jest taki dokument, który  

w sposób, powiedziałabym faktograficzny porządkuje wszystko, dzieli tę współpracę 

na dwie części. Ja szczególnie zainteresowana byłam tą pierwszą częścią,  

a mianowicie współpracą w zakresie pomocy finansowej udzielanej stowarzyszeniom 
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wsparcia finansowego. I chcę powiedzieć, że na komisji jako jedyna radna 

wstrzymałam się, ale nie wstrzymałam się dlatego, że budził obawy ten dokument,  

bo jeszcze raz mówię – świetnie przygotowany. Natomiast zagłosowanie za tym 

dokumentem wprost, to jest dla mnie zagłosowanie za tymi decyzjami, które zostały 

jak gdyby podjęte, a w dokumencie opisane. Szanowni Państwo, mamy takie obszary 

życia, które są wyjątkowo słabo dofinansowane w naszym regionie i tym obszarem 

oczywiście jest turystyka regionalna. Podobnie sytuacja dotyczy wsparcia, współpracy 

z organizacjami pracującymi na rzecz osób z niepełnosprawnościami – działania 

wynikające z Wojewódzkiego Programu Integracji Społecznej Osób 

Niepełnosprawnych. I otóż, proszę Państwa, nie mogę się pogodzić z tym, że z tych 

dwóch obszarów zostały zabrane środki w kwocie 100 tys. zł, został wstrzymany 

konkurs w przypadku turystyki regionalnej i decyzją Zarządu przesunięte zostały środki 

na walkę z Covidem. Podobnie sytuacja dotyczy obszaru organizacji działających  

w obszarze niepełnosprawności. Tamta kwota jest nieco mniejsza. Otóż, Szanowni 

Państwo, dlaczego tak bardzo to mnie zaniepokoiło? A to dlatego, że gdyby to była 

ostateczność, nie byłoby innego źródła, które by pozwalało wesprzeć podmioty  

w walce z Covidem, trudno, ale okazuje się, że inaczej przestawił Zarząd 

Województwa priorytety, bo Szanowni Państwo, w roku 2020 wiosną to Covid szalał w 

Europie, był już pierwszy przypadek w lubuskim i kolejne. Jak to się dzieje, że w tym 

czasie w turystyce, jedyne pieniądze jakie były to na te organizacje pozarządowe, 100 

tys. przesuwa się, zabiera się organizacjom działającym w obszarze osób  

z niepełnosprawnościami, a proszę Państwa w tym czasie podpisuje się umowę –  

proszę Państwa mam dokument, bo jestem teraz bardzo ostrożna w liczbach, co bym 

kolejnej sprawy nie miała sądowej – proszę Państwa kwotę 487 400 zł, pół miliona zł 

na promocję Zarządu Województwa poprzez czasopismo samorządowe „Region”. 

Trudno się z tym zgodzić, dla mnie jest to irracjonalne. Podpisują te umowy 

marszałkowie, kolejno analizuję: 18, 19, 20. Szanowni Państwo, 204 tys., 375,  

na bogato poszliśmy w roku pandemicznym i pół miliona blisko. A zabieramy z 

turystyki, zabieramy ze współpracy z organizacjami działającymi na rzecz najbardziej 

potrzebujących. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Pani czas minął. Jakie jest pytanie Pani Radna? 
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Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Już kieruję, ale jeszcze 

mam drugi czas.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Proszę w takim razie przycisnąć zielony przycisk, żeby to się liczyło, 

bo ma Pani prawo mówić. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Panie Marszałku… 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Proszę o przyciśnięcie zielonego przycisku.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Szanowny Panie, coś nie 

działa, ja przyciskam, ale przecież nie zgniotę tego pudełeczka, już jest. Panowie 

Marszałkowie, proszę odpowiedzieć, jak to się dzieje, że dla promocji działań Zarządu 

Województwa wydajemy pół miliona zł na gazetę i promowanie gazety w gazetach,  

bo taki jest sens wydawania tych pieniędzy, a zabieramy z turystyki, z tego działu 

gospodarki, który został najbardziej covidowo dotknięty. Panie Marszałku, jeden, drugi, 

trzeci Marszałek, nie wiem, który zechce odpowiedzieć?  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Proszę bardzo Pan Marszałek Porycki. 

 

Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Łukasz Porycki: Panie 

Przewodniczący, Szanowni Państwo, ja rozumiem ten głos inny, dotyczący działań, 

które przypomnę mieliśmy rok temu. Rok temu przy 300 przypadkach dziennie 

mieliśmy większe obostrzenia niż mieliśmy jeszcze miesiąc temu. W związku z tym, 

nasze działania również były nie do końca może w pełni przemyślane, ale zdawaliśmy 

sobie sprawę, że musimy reagować szybko. Te 40 tys. ze 100 tys., o których Pani 

wspomniała, przekazaliśmy i zwiększyliśmy pulę dofinansowań dla seniorów. To jest 

taki projekt grantowy na ponad pół miliona zł, gdzie jednostki OSP dowoziły żywność 

w okresie, kiedy był okres Świąt Wielkiej Nocy – ta żywność i te paczki żywnościowe 

były dowożone dla seniorów, więc uważam, że była to słuszna decyzja podjęta przez 
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Zarząd po to, aby seniorzy nie wychodzili z domów, a ta żywność dla potrzebujących 

była dowożona bezpośrednio. Jednostki OSP są w każdej gminie, w każdej 

powiedzmy większej wiosce, więc wiedzą najlepiej komu trzeba pomóc. Pozostała 

kwota 60 tys. zł była przewidziana na małe granty, czyli to jest art. 19a ustawy  

o pożytku publicznym i wolontariacie, gdzie organizacje pozarządowe mogły starać się 

o dofinansowanie w wysokości do 10 tys. zł na różne przedsięwzięcia, które mogły być 

realizowane w okresie wakacyjnym. Przypomnę, że w okresie kwiecień-maj żadne 

imprezy nie mogły się odbyć, w związku z tym robienie konkursu na imprezy czy 

działania organizacji pozarządowych w okresie, kiedy wszystko było zamknięte 

uważam, że to było bez sensu. W związku z tym, zostawiliśmy te małe granty po to, 

żeby reagować szybko na zmieniającą się rzeczywistość pandemiczną i jakby 

„poluzowania”. Te organizacje pozarządowe, które zgłosiły chęć organizowania 

jakichkolwiek imprez czy wydarzeń turystycznych, otrzymywały takie dofinansowanie. 

W związku z tym uważałem, że ten rok 2020 był specyficznym rokiem. W tym roku 

wiedząc, że ruszyły szczepienia i ta sytuacja pandemiczna zmienia się, ostatnie 

„luzowania” były już w sobotę, teraz pewnie chyba w następną sobotę. W związku  

z tym, tych imprez i tych wydarzeń turystycznych organizowanych przez organizacje 

pozarządowe będzie więcej, w związku z tym w tym roku zdecydowaliśmy się ogłosić 

konkurs we wszystkich obszarach, mówię tu o: kulturze, seniorach, turystyce, sporcie 

i chyba wszystkie te obszary, które są w mojej gestii. Także dziękuję ślicznie.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję Panie Marszałku. O głos prosi Pani Beata Kulczycka, proszę 

bardzo. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Beata Katarzyna Kulczycka: Panie Marszałku, 

dziękuję bardzo, ale ja proszę Pana Marszałka Poryckiego, ad rem Panie Marszałku, 

proszę odpowiedzieć Pani, mojej koleżance na pytania. Ta beletrystyka  

i te emocjonalne dzisiaj Pana wypowiedzi, które zmierzają w kierunku pomocy osób, 

my to rozumiemy, ale to nie jest odpowiedź na pytanie, dlaczego taką kwotę kierujemy 

kosztem turystyki? Proszę odpowiedzieć na pytanie, dlaczego taki koszt ponad 495 

tys. zł jest przekazywany na inne cele, niż te, na które powinno, więc ja cały czas liczę 

na merytoryczną odpowiedź. Ja nie wiem, co tu wspólnego ma to, o czym Pan mówi.  
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Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Proszę w takim razie Pani Radna Beato, proszę sformułować pytanie, 

bo ja powiem szczerze prosiłem też Panią Mrozek o sformułowanie pytania,  

bo ja go dalej nie usłyszałem. Proszę uprzejmie o pytanie. Głos ma Pani Beata 

Kulczycka.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Beata Katarzyna Kulczycka: Proszę Państwa, 

pytanie zmierza w kierunku jednoznacznym. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Pytanie, proszę, żeby to było zrozumiałe.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Beata Katarzyna Kulczycka: Dlaczego nie 

oszczędzaliśmy na promocji Zarządu Województwa kosztem tak naprawdę tej 

turystyki? To jest pytanie, które myślę, Pan Porycki rozumie jednoznacznie. To pytanie 

zostało już zadane, ja jednocześnie powielam i ponawiam po mojej koleżance. Proszę 

tylko o odpowiedź Pana Poryckiego. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Rozumiem, że jakieś pieniądze zostały nie tak wydane. Ile? Panie 

Marszałku, 495 tys. zostało wydanych nieprawidłowo. Proszę bardzo, co Pan 

Marszałek na to? 

 

Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Łukasz Porycki: Tu chodzi chyba  

o projekt „Azymut” – droga do samodzielności, dobrze pamiętam ten tytuł, tak? 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Przepraszam, ale głos ma w tej chwili Pan Marszałek, zadane 

pytanie… 

 

Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Łukasz Porycki: Panie 

Przewodniczący, ja chciałbym zrozumieć, żeby móc odpowiedzieć precyzyjnie,  
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bo przepraszam Państwo mają dokument, ja pamiętam te kwoty, ale chciałbym się 

upewnić, czy chodzi o te mieszkania wspomagane w Gubinie…, bo dla mnie to jest… 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Pani Radna, wyjątkowo, robię wyjątek, jeden jedyny. Miała Pani  

8 minut i nie zadała Pani tego pytania. Proszę uprzejmie, proszę zadać. Oddaję Pani 

głos.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Szanowny Panie 

Przewodniczący, dziękuję, nie będę prosić więcej o wyjątki, ale zadawałam pytania  

do Marszałków Województwa. Trzech obecnych, trzech odpowiedzialnych też  

za wydatkowanie środków. Pytanie, jak to się dzieje, że oszczędzaliśmy przesuwając 

środki z obszaru turystyki, nie widząc, że przekraczamy granicę rozpasania, dotyczące 

promocji Zarządu Województwa, działań Zarządu Województwa poprzez czasopismo 

samorządowe „Region”. Jak to się stało, że w roku pandemicznym wydajemy pół 

miliona na gazetę i promocję gazety w gazetach? To jest pytanie. Dziękuję.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Czy Pan Marszałek, Panowie Marszałkowie możecie odpowiedzieć? 

Pan Marszałek Jabłoński, proszę uprzejmie.  

 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Marcin Artur Jabłoński: Ja chciałem 

powiedzieć tak, Panie Przewodniczący, Wysoki Sejmiku, tu nie ma odpowiedzi wprost 

na wydawałoby się pytanie stawiane przez Panie Radne. To jest teza, którą Panie 

formułujecie. Ja i koledzy się z tą tezą nie zgadzamy. Nie ma żadnego rozpasania. Nie 

przyjmuję Pani punktu widzenia, dlatego nie uważam, żeby można było na Pani 

pytanie wprost odpowiedzieć. Nie ma żadnego rozpasania. Są uzasadnione wydatki  

i taka konstrukcja, jaką Pani widzi, uważamy, że jest właściwa. Dziękuję. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję, jak usłyszałem wcześniej to odpowiednia Komisja Kultury, 

Edukacji Sportu i Turystyki przyjęła tę informację, to jest jakaś odpowiedź może, 
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faktycznie. Dziękuję. Nie widzę więcej zgłoszeń. Wobec powyższego uznaję,  

że Sejmik przyjął sprawozdanie do wiadomości. 

 

Punkt 10. 

Ocena sytuacji na lubuskim rynku pracy i realizacji zadań  

w zakresie polityki rynku pracy w ramach Lubuskiego Planu Działań na Rzecz 

Zatrudnienia w 2020 roku. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Tutaj robię małą pauzę i proszę Państwa te uchwały, które  

są przygotowane do punktów 16b, c, d, są zamieszczone na naszym portalu, można 

je przeczytać, można się z nimi zapoznać. Wracamy do porządku, na sesji obecny jest 

Pan Łukasz Hudziak – Wicedyrektor ds. rynku pracy i doradztwa zawodowego 

Wojewódzkiego Urzędu Pracy w Zielonej Górze. O przedstawienie opinii Komisji 

Gospodarki i Rozwoju Województwa proszę Przewodniczącego Komisji Pana 

Grzegorza Michała Potęgę. 

 

Informacja nt. oceny sytuacji na lubuskim rynku pracy i realizacji zadań  

w zakresie polityki rynku pracy w ramach Lubuskiego Planu Działań na Rzecz 

Zatrudnienia w 2020 roku stanowi załącznik nr 35 do protokołu.  

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Grzegorz Michał 

Potęga: Opinia Komisji Gospodarki jest pozytywna.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 36 do protokołu.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy macie pytania, pytania dotyczące przedstawionej 

informacji? Proszę o zgłoszenia. Nie widzę. Wobec braku zgłoszeń uznaję, że Sejmik 

przyjął informację do wiadomości.  

 

 

 



54 

 

Punkt 11. 

Sprawozdanie za rok 2020 z realizacji Programu udrażniania wód płynących dla 

celów rybactwa w województwie lubuskim na lata 2005-2020. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Na sesji obecny jest Pan Wojciech Kozieja – Dyrektor Departamentu 

Rolnictwa, Zasobów Naturalnych, Rybactwa i Rozwoju Wsi. O przedstawienie opinii 

Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska proszę Przewodniczącego Komisji Pana 

Zbigniewa Kołodzieja. 

 

Sprawozdanie za rok 2020 z realizacji Programu udrażniania wód płynących dla celów 

rybactwa w województwie lubuskim na lata 2005-2020 stanowi załącznik nr 37  

do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan 

Kołodziej: Komisja zapoznała się ze sprawozdaniem dotyczącym realizacji Programu 

udrażniania wód płynących i przyjęła sprawozdanie. Dziękuję. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 38 do protokołu.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy macie Państwo pytania do przedstawionego 

sprawozdania? Proszę o zgłoszenia. Nie widzę. Uznaję, że Sejmik przyjął 

sprawozdanie do wiadomości.  

 

Punkt 12. 

Podjęcie uchwały w sprawie aktualizacji „Lubuskiej Strategii Ochrony Zdrowia 

na lata 2014-2020 (z perspektywą do 2021 roku)” – druk nr 454/21. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Na sesji obecny jest Pan Tomasz Wróblewski – Dyrektor 

Departamentu Ochrony Zdrowia. O przedstawienie opinii Komisji Zdrowia, Rodziny  

i Spraw Społecznych proszę Przewodniczącą Komisji Panią Annę Chinalską. 
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Projekt uchwały stanowi załącznik nr 39 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Anna 

Chinalska: Komisja zaopiniowała projekt uchwały pozytywnie.  

Opinia komisji stanowi załącznik nr 40 do protokołu.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy są wystąpienia klubowe? Nie widzę. Pani Helena 

Hatka, rozumiem jako wystąpienie klubowe? Proszę uprzejmie, oddaję Pani głos. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Helena Hatka: Panowie Przewodniczący, Pani 

Marszałek, Szanowni Państwo, w imieniu Klubu Prawa i Sprawiedliwość, chciałabym 

Państwu przekazać kilka uwag, które mamy do aktualizacji „Lubuskiej Strategii 

Ochrony Zdrowia na lata 2014-2020 (z perspektywą do 2021 roku)”. Pozwolę sobie, 

proszę Państwa, przypomnieć fakty, o których już mówiliśmy, gdy przyjmowaliśmy 

przedłużenie obowiązywania tej strategii do końca roku 2021. Po pierwsze, strategia 

zawiera nieaktualną diagnozę sytuacji województwa lubuskiego. Opiera się  

na najnowszych danych z 2012 roku. Zawiera nieaktualne i niezbadane obecnie 

tendencje demograficzne i epidemiologiczne. Zawiera nieaktualne kierunki potrzeb 

zdrowotnych mieszkańców województwa lubuskiego. Zawiera nieaktualny potencjał 

kadrowy oraz informację o infrastrukturze jednostek ochrony zdrowia. O tyle to jest 

istotne, że na tej bazie bardzo nieaktualnych informacji, bo sprzed 10 lat, buduje się 

decyzje inwestycyjne na następne lata i zaraz Państwu przybliżę jakie są propozycje 

Zarządu Województwa w tej sprawie. Przy czym, na marginesie chciałabym podkreślić 

bardzo mocno, że informacja, którą Państwo macie, że przeprowadzone zostały 

konsultacje tej strategii – konsultacje te odbyły się w ciągu dwóch dni, czyli 28 i 30 

kwietnia 2021 roku, jeżeli chodzi o informację, która była powieszona na stronie 

internetowej urzędu marszałkowskiego. Być może dłużej trwały konsultacje  

z urzędnikami urzędu marszałkowskiego, bo większość propozycji właśnie, jeżeli 

chodzi o poprawę do tej strategii, jest z wydziału urzędu marszałkowskiego. To tytułem 

wstępu, żebyście Państwo wiedzieli z czym mamy do czynienia. Szanowni Państwo, 

w strategii tej nieaktualnej, tej opierającej się na danych sprzed 9 lat, uwzględnione 

zostały zadania strategiczne, inwestowania w ochronę zdrowia województwa 
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lubuskiego na następne lata, być może finansowane z Krajowego Programu 

Odbudowy, który to Krajowy Plan Odbudowy jeszcze nie zakończył drogi legislacyjnej 

w Polsce, bo czeka na decyzję Senatu i na podpis Prezydenta, i nie został 

zaakceptowany przez Komisję Europejską ani przez Radę Europejską. I na bazie 

założenia takiego finansowania przy propozycjach, które zostały wysunięte przez 

urzędników urzędu marszałkowskiego, przypomnę Państwu jakie inwestycje  

są zaplanowane w tej strategii na następne lata, nie do końca 2021, tylko na następne 

lata. Po pierwsze, budowa nowej siedziby i zakup wyposażenia nowej Wojewódzkiej 

Stacji Pogotowia Ratunkowego w Zielonej Górze, kiedy Wojewódzka Stacja Pogotowia 

Ratunkowego tylko tam ma bazę i samochody, a tak w ogóle karetki się powinny 

poruszać po województwie. Pierwsze strategiczne zadanie, szacuję, że będzie to koszt 

około 100 mln zł, jeżeli nie więcej. Po drugie, wymiana 40 ambulansów na potrzeby 

zespołów ratownictwa medycznego i w tym przypadku ja zakładam, że Państwo 

zakładacie wymianę wszystkich ambulansów jako zadanie strategiczne. Po trzecie, 

doposażenie, modernizację i wzmocnienie oddziałów pediatrycznych szpitali  

w Zielonej Górze i w Gorzowie. Zapominamy o innych oddziałach dziecięcych, czyli 

Państwo zakładacie, że dwa szpitale: w Zielonej Górze i w Gorzowie, przyjmą 

wszystkie dzieci chorujące przez następne lata na swoje oddziały, bo w pozostałe nie 

inwestujemy. Ja zwracam uwagę na pewne rzeczy, które Państwa propozycje 

przynoszą. Ciekawe, co prezesi na to powiedzą? Czwarte założenie, czwarta decyzja, 

termomodernizacja budynku oddziału rehabilitacji i zakładu fizjoterapii Samodzielnego 

Zakładu Opieki Zdrowotnej w Sulechowie. Jedyny szpital powiatowy, który chcemy 

finansować, ale dlaczego finansujemy rehabilitację w Sulechowie? Co takiego 

wyjątkowego jest w tym szpitalu, że właśnie to chcemy finansować? Następnie, proszę 

Państwa i tu z tym się zgadzam, taka jest strategia generalnie przyjęta przez rząd, 

Komisję Europejską i jeżeli chodzi o szanse finansowania, czyli zwiększenie 

efektywności energetycznej dotyczącej wszystkich szpitali województwa lubuskiego. 

Przy czym nie wiemy jakie środki są w ramach tego programu zielone szpitale, jakie 

będą przyznane. Przy czym eksponuje się specjalnie, po pierwsze, przebudowę  

i doposażenie centralnej sterylizatorni i w Szpitalu Uniwersyteckim w Zielonej Górze. 

Z całym szacunkiem, czy szpital w Zielonej Górze to jest jedyny szpital w naszym 

województwie? Czy on jest w stanie przyjąć wszystkich pacjentów z całego 

województwa? Zadaję otwarte pytania. Drugie, przebudowa centralnej izby przyjęć 
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również w Szpitalu Uniwersyteckim w Zielonej Górze. Następnie, wymiana rezonansu 

magnetycznego w szpitalu w Gorzowie, na pewno potrzebne, nie będę dyskutowała, 

może nawet sama z niego kiedyś skorzystam. Kolejne, przebudowa i rozbudowa, 

remont budynku w Lubuskim Szpitalu Specjalistycznym Pulmonologiczno-

Kardiologicznym w Torzymiu. Budynki znowu tam będziemy remontować. Proszę 

Państwa, żebyśmy się zrozumieli, to wszystko są ważne potrzeby i jeszcze mamy 

większe. Tylko w sytuacji, kiedy jawi się szansa pojawienia się dużych pieniędzy, kiedy 

na pierwszym miejscu rząd mówi i taka pewnie będzie zgoda Komisji Europejskiej, 

Rady Europejskiej, że najważniejsze inwestowanie w ochronę zdrowia, żebyśmy mogli 

się czuć bezpiecznie, bo wszyscy będziemy chorowali. Dlaczego, po pierwsze, 

pozbawiliście nas Państwo konsultacji? Po drugie, na jakiej podstawie decydujecie 

Państwo, że takie, a nie inne będę inwestycje w tym województwie? Po trzecie,  

na jakiej bazie żeście Państwo to zrobili? Czyli generalnie ja w imieniu Klubu Prawa  

i Sprawiedliwości wnoszę, abyśmy albo negatywnie zagłosowali nad tą strategią jako 

wymagającą poprawienia, uzupełnienia albo przesunęli uchwalenie tej strategii  

na czas przyszły, ponieważ uznajemy tę strategię jako niedopracowaną, nieopartą  

o badania aktualne, nieuwzględniającą strategicznych potrzeb mieszkańców 

województwa lubuskiego, bo 350 tys. mieszkańców województwa lubuskiego  

ma gorszy dostęp do świadczeń zdrowotnych i do jakości tych świadczeń. Mając pełną 

świadomość, że te nasze decyzje, które podejmiemy wpłyną na życie ludzkie w ciągu 

następnych 10,15 lat. Dziękuję bardzo.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Może tylko dla wyjaśnienia, wysłuchaliśmy kolejny raz tego 

wystąpienia, przynajmniej ja, bo słyszałem to na Komisji Zdrowia i przyjmuję  

do wiadomości. Komisja Zdrowia zaopiniowała tę uchwałę w sprawie aktualizacji 

pozytywnie. Mówię tylko dla wszystkich Pań i Panów Radnych, że tak było. Proszę 

bardzo nie wiem czy Pan Dyrektor bezpośrednio, tak? Proszę uprzejmie. 

 

Dyrektor Departamentu Ochrony Zdrowia Tomasz Wróblewski: Dziękuję Panie 

Przewodniczący. Szanowni Państwo, zacznę od konsultacji, konsultacje odbyły się 

zgodnie z regulaminem obowiązującym w urzędzie marszałkowskim. Na początku 

przez dwa tygodnie została umieszczona informacja, która trwała przez dwa tygodnie 
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o tym, że te konsultacje się odbędą. Rzeczywiście te konsultacje trwały trzy dni, nie 

mniej jednak była jeszcze wcześniej dwa tygodnie informacja, że te konsultacje będą 

się odbywać w danym dniu i można było do nich się przygotować. Jednocześnie  

tę zmianę dotyczącą Strategii Ochrony Zdrowia pozytywnie zaopiniowała Lubuska 

Rada Zdrowia, która jest organem wdrażającym Strategię Ochrony Zdrowia w naszym 

województwie, która jest reprezentowana przez różne gremia związane z ochroną 

zdrowia w naszym województwie. Jeśli chodzi o te inwestycje, o których mówiła Pani 

Radna, to są inwestycje, które Zarząd Województwa Lubuskiego zgłosił do Krajowego 

Programu Odbudowy. Z zakresu ochrony zdrowia cztery takie projekty został 

zgłoszone. I powtórzę to, jest: modernizacja energetyczna podmiotów leczniczych, 

rozszerzenie infrastruktury lokalowej i sprzętowej taboru ratownictwa medycznego, 

poprawa dostępności oraz poziomu świadczeń medycznych nad populacją pacjentów 

wieku rozwojowego oraz kompleksową opiekę nad matką i dzieckiem oraz 

wzmocnienie onkologii w województwie lubuskim poprzez optymalizację wyposażenia 

zaplecza diagnostycznego oraz poprawę infrastruktury szpitalnej. Zgłaszając  

te projekty, zarówno Departament Ochrony Zdrowia, jak i Zarząd, konsultował  

je ze szpitalami i w głównej mierze z podmiotami, dla których podmiotem tworzącym 

albo właścicielem jest samorząd województwa lubuskiego. I takie zostały zgłoszone, 

ponieważ każdy szczebel samorządu terytorialnego mógł zgłaszać swoje propozycje 

do Krajowego Programu Odbudowy. Z uwagi na to, że np. onkologia jest dla Zarządu 

Województwa Lubuskiego priorytetem, dlatego w tym projekcie onkologicznym 

również zostały zgłoszone szpitale powiatowe, w których tę onkologię w znacznej 

mierze się realizuje, czyli szpital w Nowej Soli, szpital w Sulechowie. Mówi Pani, Pani 

Radna, że pominęliśmy inne podmioty lecznicze, jeśli chodzi właśnie o ratownictwo 

medyczne, za które odpowiada Wojewoda Lubuski, ten projekt zakłada wymianę 

taboru we wszystkich podmiotach realizujących ratownictwo medyczne w naszym 

województwie, a ten priorytet nie wpisuje się wprost w założenia KPO dotyczące 

ratownictwa medycznego, bo takiego priorytetu nie ma, tylko w czystą, niskoemisyjną 

gospodarkę. Dlatego, po pierwsze, jeżeli sięgniemy do historii i przypomnimy sobie jak 

prędko samorządy zostały zobowiązane do tego, żeby przedstawić wiązki takich 

projektów do KPO, to było raptem kilka dni, trudno mówić tutaj o jakichś szerszych 

konsultacjach. Udało nam się zmobilizować mimo czasu epidemii szpitale, w głównej 

mierze, które podlegają samorządowi województwa lubuskiego, żeby wyznaczyć sobie 
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priorytety i te priorytety znalazły odzwierciedlenie właśnie w fiszkach, które zostały 

zgłoszone przez Zarząd Województwa Lubuskiego do KPO. Nie ma wytycznych 

dotyczących ujmowania tych projektów w dokumentach strategicznych. Nie mniej 

jednak, zachowując ostrożność, zapobiegamy temu, żeby jednak te zadania wpisać 

do dokumentu strategicznego Lubuskiej Strategii Ochrony Zdrowia. Wiem, już 

słyszałem wielokrotnie, ze strategia jest nieaktualna. W listopadzie ubiegłego roku 

Zarząd Województwa Lubuskiego powołał zespół, który pracuje nad nowym 

dokumentem, planujemy, że w tym roku zostanie uchwalony. Departament nie zleca 

wykonania dokumentu poza urząd. Sami ten dokument przygotowujemy. Zebraliśmy 

z Narodowego Funduszu Zdrowia oraz z Lubuskiego Urzędu Wojewódzkiego już dane 

epidemiologiczne. Jesteśmy na etapie opracowywania diagnozy stanu zdrowia  

i na podstawie tej diagnozy będziemy wskazywać kolejne cele, które należy osiągnąć. 

Także zdaję sobie sprawę z tego, że same zapisy strategii są nieaktualne, ale i też 

trzeba sobie szczerze powiedzieć, że te dane epidemiologiczne, które zbieramy  

do strategii, która będzie przyjęta w 2021 roku, też już będą nieaktualne, bo będą 

pochodziły z 2019 roku. Nie mniej jednak staramy się, tutaj ostatnio Pani Marszałek 

zadeklarowała, że przyspieszymy harmonogram dotyczący powstania strategii  

w zakresie ochrony zdrowia, a właściwie programu w zakresie ochrony zdrowia,  

bo strategia jest jedna, Strategia Województwa Lubuskiego. Nie mniej jednak, proszę 

nam dać jeszcze trochę czasu i tę strategię myślę, że po wakacjach przedstawimy 

Państwu do akceptacji. Dziękuję bardzo. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję za te wyczerpujące informacje. Ja mam taką nadzieję,  

że oby większość z tych inwestycji tu wpisanych do strategii uzyskała dofinansowanie 

z Krajowego Planu Odbudowy. Oby tak było, bo to będzie nam wszystkim służyło. Pani 

Przewodnicząca Chinalska, proszę bardzo. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Dziękuję bardzo. Panie 

Przewodniczący, Pani Marszałek, Wysoka Rado, jako przewodnicząca bardzo proszę 

o podjęcie uchwały w sprawie aktualizacji Lubuskiej Strategii, o bycie  

za tą aktualizacją. Dlaczego? Musimy sobie uświadomić, że cały czas jest front walki 

z Covidem. To jest walka o życie Lubuszan. Ta aktualizacja gwarantuje nam kolejne 
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inwestycje, gdzie każda z tych inwestycji to jest na wagę złota. W pandemicznych 

śmierciach Polaków Polska pobiła rekordy. 123 tys. Polaków zmarło w ciągu roku, czyli 

jakby z mapy zniknął cały Gorzów. I szczególnie dramatyczne, słyszeliśmy, były zgony 

w kwietniu, na początku maja mimo, że ta trzecia fala już opadła, liczba zgonów 

niestety utrzymała się na bardzo wysokim poziomie, 500-600 zakażonych dziennie 

umierało. I to jest, proszę Państwa, najgorszy wynik w całej Unii Europejskiej,  

bo średnia w Unii Europejskiej umieralności w Covidzie to jest 15%, a u nas 23,5%  

i to jest obiektywne świadectwo załamania systemu ochrony zdrowia. I porażająca jest 

ta proporcja też śmierci do zachorowań, bo według ostrożnych szacunków 

Ministerstwa Zdrowia, 30% nadmiarowych zgonów właśnie dotyczy ludzi, którzy nie 

byli zarażeni wirusem. Umierali, bo system był na granicy wyczerpania i walczył  

z Covidem. I w związku z tym, nie starczyło sił i środków, więc kończąc powiem tylko, 

że każdy środek, wszystkie środki zainwestowane w inwestycję w ochronę zdrowia są 

bardzo cenne. Mieliśmy w aktualizacji: budowa nowej siedziby i zakup wyposażenia 

Wojewódzkiej Stacji Pogotowia Ratunkowego w Zielonej Górze, jak najbardziej 

wskazane, ambulanse, poprawa leczenia onkologicznego, które jest w zapaści, 

poprawa pediatrii. To są wszystko, proszę Państwa, bardzo dobre kierunki. Kończąc, 

bardzo proszę, aby głosować za strategią, za aktualizacją. Dziękuję bardzo.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Proszę o zabranie głosu, Pani Radna Beata Kulczycka. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Beata Katarzyna Kulczycka: Szanowni 

Państwo, my już drugi raz podejmujemy się mówienia o strategii, którą przedłużyliśmy 

do końca tego roku, a strategia to jest dokument strategiczny, poważny i myślę,  

że ta diagnoza, która była robiona, też powinna być zrobiona obiektywnie, poważnie  

i odpowiedzialnie. Ja oczywiście rozumiem fakt, że pewne projekty powinny być 

zapisane w strategii, bo dajemy zielone światło do ubiegania się o środki funduszy czy 

z KPO, ale ja mam wrażenie, że my cały czas ten dokument traktujemy niepoważnie. 

Dawkujemy sobie zadania, inwestycje nie wiedząc, co chcemy zrobić, nie wiedząc 

jakie mamy plany. Oczywiście Covid jest ważnym elementem uzasadnienia, ale Covid 

nie jest uzasadnieniem na wszystko. My nie możemy dzisiaj po roku czasu mówić  

o tym, że Covid jest jedyną podstawą do wpisywania tych zadań do dokumentu 
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strategicznego jakim jest właśnie ten dokument. Ja nie ukrywam, że czekam, Panie 

Dyrektorze na to, że będzie przygotowana diagnoza naprawdę poprawna, obiektywna, 

z której to wyjdą potrzeby i nie będziemy musieli tego rodzaju dokumentów 

aktualizować przynajmniej trzy razy w roku, bo to zaczyna wyglądać niepoważnie.  

I popieram tu głos Pani Koleżanki Hatki, że proszę bardzo to jest chyba naprawdę 

ostatnie zielone światło na aktualizację tego dokumentu, bo Covid nie stanowi  

tu jednego uzasadnienia. Nie jestem przeciwna tym zadaniom, ale ten dokument 

zaczyna być męczący z punktu widzenia błędów, które łatwo wychwycić, z którymi nie 

chcemy dzisiaj, tak naprawdę tutaj walczyć, bo dajemy zielone światło na te 

inwestycje, ale ten dokument zaczyna być zmiksowany, przepraszam. Dziękuję 

bardzo. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję, Pani Marszałek Elżbieta Polak.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Pozwolę sobie nie 

zgodzić się z Panią Radną Kulczycką. Uważam, że Covid jest wystarczającym 

powodem, żeby właśnie w trybie nagłym, pilnym zmieniać ważne dokumenty 

strategiczne w zakresie ochrony zdrowia. W tym roku w szpitalu tymczasowym  

w Zielonej Górze mieliśmy 650 pacjentów, zmarło 375, to jest trzecia wojna światowa. 

Dlatego, odpowiadając na zapotrzebowanie związane ze światową pandemią, 

działamy natychmiast. Poza tym działamy zgodnie z harmonogramem: najpierw 

Strategia Rozwoju Województwa Lubuskiego, a następnie dokumenty branżowe. 

Przyjęliśmy 15 lutego Strategię Rozwoju Województwa i przystąpiliśmy niezwłocznie, 

dynamicznie do opracowania wszystkich programów, planów branżowych w zakresie 

modernizacji dróg, w zakresie ochrony zdrowia. Te prace prowadzimy. Sytuacja jest 

bardzo dynamiczna. Nawet ZUS zmienił swoje wskaźniki dotyczące wyliczania 

emerytur w związku z bardzo wysoką śmiertelność, najwyższą na świecie jaka jest  

w tej chwili w Polsce. Te projekty, które wpisaliśmy do aktualizowanego dokumentu 

dotyczą Krajowego Planu Odbudowy. Procedujemy równoległe. Jestem przekonana, 

że wszystkie jednostki ochrony zdrowia, które mają plany rozwojowe zgłaszają  

do Sejmiku, który jest organem właściwym do przyjęcia Strategii Ochrony Zdrowia 

swoje potrzeby. Mamy więc również w naszych wnioskach zbiór tych potrzeb. Te, które 
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Zarząd wybrał do dalszego procedowania i sfinansowania w ramach Krajowego Planu 

Odbudowy i nowej perspektywy już wprowadzamy, żeby przejść też trudną drogę 

związaną z procedowaniem w tym zakresie. To są mapy potrzeb, opinie konsultantów 

– niezbędne, komitet sterujący przy Ministrze Zdrowia. Także ta ścieżka trochę trwa  

i tam też są, proszę Państwa, takie same krótkie terminy związane z aktualizacją. 

Nowy dokument powstaje, będzie zgodny ze Strategią Rozwoju Województwa i tak jak 

obiecałam na Komisji Zdrowia – zrobimy wszystko, żeby procedowanie nad tym 

dokumentem maksymalnie skrócić bez uszczerbku na jego jakości tak, żeby był dobry 

z rzetelną, aktualną diagnozą. Nasze szpitale już zostały zobowiązane, zaktualizowały 

plany rozwojowe w swoim zakresie. Myślę, że w drugim półroczu strategia będzie 

mogła być przyjęta. Dziękuję. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję, Pan Radny Bogusław Motowidełko. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: Ostatnie wystąpienie 

Pani Marszałek, jak i też Pana Dyrektora skłania nas do tego, żeby właśnie iść  

w kierunku wysłuchania tego, co powiedziała przed chwilą Pani Helena Hatka, Pani 

Beata Kulczycka wsparła. Szereg uwag skierowanych przez Panią Helenę 

jednoznacznie wskazuje na to, abyśmy mogli odroczyć czas głosowania nad tym, 

co teraz zostało nam przedstawione, tylko nad tym, co wymagałoby poprawek. Pani 

Marszałek do tego mnie skłoniła, żeby właśnie w tym kierunku występować, gdyż, jak 

Pani też wie, cóż z tego, że moglibyśmy rozmawiać o pogotowiu ratunkowym 

zielonogórskim, jak i też chodzi o kierowanie tą jednostką. A powierzanie takich 

finansów dla powiedzmy tej jednostki w takim stanie zarządzania pogotowiem 

ratunkowym, jest przynajmniej wątpliwe. Tam jest szereg uwag bardziej istotnych  

w zakresie samej polityki i planów działań. W związku z powyższym ten wniosek, 

mówię tu o Pani Radnej Helenie Hatce, jest jak najbardziej zasadny, żeby przesunąć 

głosowanie, popracować i uzupełnić szereg wątpliwości.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję bardzo Panie Radny, tylko ja mam wrażenie, że Krajowy 
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Plan Odbudowy nie będzie czekał na nas czy my przyjmiemy, czy nie przyjmiemy.  

To tylko taka drobna uwaga, stąd zajmujemy się tą strategią właśnie dzisiaj.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: 

Przewodniczącemu, Marszałkowi Senatu trzeba by było… 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: To powiedz to Europosłom PiS-u, którzy głosowali w Parlamencie 

Europejskim przeciwko, ale to już tak na marginesie. 

 

głosy z sali 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Kolega tutaj obok mówi to ja się „odgryzam”. Przepraszam bardzo, 

wracamy do rzeczy. Czy jeszcze ktoś z Państwa chciałby zabrać głos w tej sprawie? 

Pan Bogusław Motowidełko chce zabrać głos, proszę uprzejmie. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: W tym samym zakresie 

występuje, co Pani Przewodnicząca Klubu Prawa i Sprawiedliwości powiedziała. Pan 

za daleko się posuwa we swoich sformułowaniach nie dotyczących sprawy. Jeżeli 

chciałby brać Pan udział w dyskusji parlamentarnej to proszę bardzo, może Pana tam 

zaproszą. Dziękuję.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję pięknie. Czy są jeszcze merytoryczne głosy związane  

z uchwałą w sprawie aktualizacji Lubuskiej Strategii Ochrony Zdrowia? Nie widzę. 

Podsumujmy tylko, dyskusja była duża, opinia Komisji Zdrowia – pozytywna. 

Przystępujemy do głosowania. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały  

w sprawie aktualizacji „Lubuskiej Strategii Ochrony Zdrowia na lata 2014-2020  

(z perspektywą do 2021 roku)”. Kto z Państwa jest za, proszę o zielony przycisk. Kto 

jest przeciwny, czerwony przycisk. Kto się wstrzymał, przycisk niebieski. Dziękuję.  

18 radnych za, 6 przeciw, 3 wstrzymało się od głosowania.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 
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Wynik głosowania stanowi załącznik nr 41 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXXII/440/21 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 17 maja 2021 r. 

sprawie aktualizacji „Lubuskiej Strategii Ochrony Zdrowia na lata 2014-2020  

(z perspektywą do 2021 roku)” stanowi załącznik nr 42 do protokołu. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Szanowni Państwo, informuję, że przed rozpoczęciem punktu 13 musi 

się odbyć posiedzenie Komisji Gospodarki, w związku z powyższym ogłaszam  

20 minut przerwy. Członków komisji zapraszam do pokoju 108. Postarajmy się 

dotrzymać tego terminu. Dziękuję, ogłaszam przerwę.  

 

przerwa 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Wznawiam obrady aktualnej sesji Sejmiku. 

 

Punkt 13. 

Podjęcie uchwały w sprawie powierzenia Gminie Lubiszyn prowadzenia zadania 

publicznego Województwa Lubuskiego w zakresie dróg publicznych 

polegającego na budowie chodnika w ciągu drogi wojewódzkiej nr 130  

w m. Baczyna – druk nr 453/21. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Na sali obecny jest Dyrektor Departamentu Infrastruktury  

i Komunikacji – Pan Sławomir Kotylak. Komisja Gospodarki i Rozwoju Województwa 

obradowała przed chwilą, proszę Pana Przewodniczącego Grzegorza Potęgę  

o przedstawienie opinii komisji. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 43 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Grzegorz Michał 

Potęga: Opinia komisji jest jednogłośna i pozytywna.  
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Opinia komisji stanowi załącznik nr 44 do protokołu. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy są wystąpienia klubowe? Nie widzę. Czy do projektu 

uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie widzę. Przechodzimy  

do głosowania. Projekt uchwały w sprawie powierzenia Gminie Lubiszyn prowadzenia 

zadania publicznego Województwa Lubuskiego w zakresie dróg publicznych 

polegającego na budowie chodnika w ciągu drogi wojewódzkiej nr 130 w m. Baczyna, 

poddaję pod głosowanie. Proszę o przeprowadzenie głosowania. Czy wszyscy oddali 

głosy? Jeszcze jest Sebastian, to może oddać głos. Dziękuję. Proszę o zakończenie 

głosowania.  

25 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania.  

Uchwałę podjęto jednomyślnie. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 45 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXXII/441/21 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 17 maja 2021 r. 

w sprawie powierzenia Gminie Lubiszyn prowadzenia zadania publicznego 

Województwa Lubuskiego w zakresie dróg publicznych polegającego na budowie 

chodnika w ciągu drogi wojewódzkiej nr 130 w m. Baczyna stanowi załącznik nr 46  

do protokołu. 

 

Punkt 14. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej  

Województwa Lubuskiego na 2021 rok – druk nr 458/21. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Nie widziałem Pani Skarbnik. Jest, tak? Owszem. Proszę  

o przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów Przewodniczącego Komisji Pana 

Marka Cieślaka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 47 do protokołu. 
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Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Opinia jest 

pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 48 do protokołu. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję, pozytywna opinia. Czy są wystąpienia klubowe? Nie widzę. 

Czy koś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Proszę o zgłoszenia. Nie widzę 

zgłoszeń. Przystępujemy do głosowania. Kto z Państwa jest za przyjęciem tej uchwały 

proszę o „przyduszenie” przycisku zielonego, kto przeciw – czerwony, kto się 

wstrzymał – niebieski przycisk. Dziękuję.  

18 radnych za, 0 przeciw, 8 wstrzymało się od głosowania.  

Uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 49 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXXII/442/21 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 17 maja 2021 r. 

w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej  Województwa Lubuskiego na 2021 

rok stanowi załącznik nr 50 do protokołu. 

 

Punkt 15. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Województwa Lubuskiego na lata 2021-2033 – druk nr 459/21. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Pani Skarbnik jest obecna. Proszę o przedstawienie opinii Komisji 

Budżetu i Finansów.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 51 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Opinia komisji jest 

pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 52 do protokołu. 
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Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję Panu Przewodniczącemu. Czy są wystąpienia klubowe? Nie 

widzę. Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie 

widzę. Przystępujemy do głosowania. Projekt uchwały w sprawie dokonania zmian 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2021-2033 – druk 

nr 459/21, wersja 2, poddaję pod głosowanie. Proszę o przeprowadzenie głosowania. 

Proszę o oddanie głosów. Dziękuję.  

19 radnych za, 0 przeciw, 8 wstrzymało się od głosowania.  

Uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 53 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXXII/443/21 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 17 maja 2021 r. 

w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 

Lubuskiego na lata 2021-2033  stanowi załącznik nr 54 do protokołu. 

 

Punkt 16. 

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia lubuskim powiatom pomocy finansowej 

– druk nr 455/21. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Na sali obecny jest Pan Dyrektor Maciej Nowicki – Dyrektor 

Departamentu Rozwoju Regionalnego. O przedstawienie opinii Komisji Budżetu  

i Finansów proszę Przewodniczącego Pana Marka Cieślaka.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 55 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Komisja opiniowała 

projekt pozytywnie.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 56 do protokołu. 
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Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy są wystąpienia klubowe? Proszę uprzejmie Pani Radna 

Małgorzata Gośniowska-Kola. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: 

Szanowny Panie Przewodniczący, Szanowni Państwo Radni, w imieniu Klubu 

Radnych Prawa i Sprawiedliwości chciałabym bardzo podziękować Zarządowi 

Województwa oraz Wojewódzkiej Radzie Samorządowej za to, że przychylili się 

Państwo do naszego stanowiska Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości, które 

wnieśliśmy na ręce Pani Przewodniczącej Wioletty Haręźlak w dniu 12 kwietnia. 

Wnioskując o to, żeby w planowanym podziale środków w ramach Lubuskiego 

Funduszu Samorządowego uwzględnić wszystkie powiaty województwa lubuskiego, 

niezależnie od tego, czy organem założycielskim szpitala jest jednostka samorządu 

czy inny podmiot tworzący. Wobec tego rozumiem, że Sejmik będzie wspierał 

solidarnie szpitale pierwszego poziomu zabezpieczenia w województwie lubuskim  

i za to bardzo chcemy podziękować. Dziękuję bardzo.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy są inne wystąpienia klubowe? Nie widzę. Czy ktoś  

z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania w tej sprawie? Nie widzę. Wobec tego 

projekt uchwały w sprawie udzielenia lubuskim powiatom pomocy finansowej – druk  

nr 455/21, poddaję pod głosowanie. Proszę o naciśnięcie odpowiedniego przycisku, 

przeprowadzamy głosowanie. Dziękuję.  

27 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania.  

Uchwała została podjęta jednogłośnie.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 57 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXXII/444/21 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 17 maja 2021 r. 

w sprawie udzielenia lubuskim powiatom pomocy finansowej stanowi załącznik nr 58 

do protokołu. 
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Punkt 16a. 

Podjęcie uchwały w sprawie w sprawie udzielenia Gminie Sulęcin pomocy 

finansowej – druk nr 461/21. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę 

Przewodniczącego Komisji Pana Marka Cieślaka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 59 do protokołu. 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Opinia komisji jest 

pozytywna.   

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 60 do protokołu. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy są w tej sprawie wystąpienia klubowe? Nie widzę. Czy 

ktoś z Państwa Radnych ma pytania lub uwagi? Nie widzę. Przechodzimy  

do głosowania projektu uchwały w sprawie udzielenia Gminie Sulęcin pomocy 

finansowej – druk nr 461/21. Proszę o przeprowadzenie głosowania, „przyduszenie” 

odpowiedniego przycisku „za”, „przeciw” lub „wstrzymującego się”. Dziękuję.  

27 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania.  

Stwierdzam, że uchwała została przyjęta.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 61 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXXII/445/21 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 17 maja 2021 r. 

w sprawie udzielenia Gminie Sulęcin pomocy finansowej stanowi załącznik nr 62  

do protokołu. 

 

Punkt 16b. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie powołania komisji stałych, 

Komisji Rewizyjnej oraz Komisji Skarg, Wniosków i Petycji – druk nr 462/21 
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Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Projekt tej uchwały został zamieszczony na naszym portalu. Czy 

Państwo zdążyli się z tym zapoznać, czy mam przeczytać projekt uchwały? 

Przeczytać, ok.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz 

odczytuje projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie powołania komisji stałych, 

Komisji Rewizyjnej oraz Komisji Skarg Wniosków i Petycji. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 63 do protokołu. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Czy w tej sprawie są wystąpienia klubowe? Nie widzę. Czy w tej 

sprawie ktoś z radnych chciałby zadać pytania? Proszę bardzo, Pani Aleksandra 

Mrozek. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Panie Przewodniczący, 

Szanowni Państwo, ja chciałam bardzo, bardzo serdecznie podziękować za 2,5 roku 

piastowania funkcji Przewodniczącej Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki.  

To komisja, która sprawnie działała, tak określę, pracowaliśmy nad kontrowersyjnymi 

tematami, dochodząc do konsensu, różniąc się, ale czasami różniąc się pięknie.  

Ja rozumiem, że to są decyzje polityczne, przyjmuję je i to tyle, ponieważ nie  

ma uzasadnienia merytorycznego. Państwo nawet nie próbują uzasadnić, z związku  

z tym  jest taka polityka, a historia kołem się toczy. Dziękuję bardzo.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Pan Edward Fedko. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: Dziękuję bardzo. Ja również 

chciałbym zadać pytanie wręcz o uwagi dotyczące merytorycznej pracy Komisji 

Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa. Czy wnioskodawca – Sebastian – 

takowe formuje lub żeby to wyraźnie wybrzmiało, że jest to polityczna decyzja  

i w związku z tym takie, a nie inne wnioski są tutaj formułowane. Jednocześnie również 

bardzo dziękuję dotychczasowym członkom komisji za współpracę, za bardzo owocną 
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merytoryczną pracę w tej komisji, za wiele inicjatyw, które zrealizowaliśmy. Tylko chcę 

jeszcze następcą przypomnieć, czy poinformować, że 31 maja jest umówione kolejne 

spotkanie z szefem Komisji ds. Europy i Rozwoju Landu Brandenburgia z Panem 

Christopherem Gorke. Podejmowaliśmy pewne inicjatywy, rozmawialiśmy również  

o potrzebie podjęcia dialogu na temat komunikacji transgranicznej, w związku z tym 

również w tym spotkaniu będzie uczestniczył Przewodniczący Komisji Gospodarki  

i Rozwoju Województwa – kolega Grzegorz. Jeśli potrzebna by była konsultacja,  

na jakie tematy rozmawialiśmy to oczywiście służę, bowiem uważam, że pewna 

ciągłość powinna być zachowana, szczególnie jeśli chodzi o współpracę z partnerem 

zagranicznym, byśmy nie wyszli na ludzi niepoważnych. Dziękuję. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Może tylko jako prowadzący obrady powiem Panie Radny 

Edwardzie – ja myślę, że to o czym w tej chwili mówisz, jeżeli uchwała przejdzie, 

zmienią się składy komisji, liczę też na to, że nowy przewodniczący uzyska pełną 

informację po to, żeby funkcjonowało wszystko tak jak należy i to jest jakby oczywiste. 

Co do jakichś ocen merytorycznych, każda uchwała sejmikowa jest w jakimś sensie  

w cudzysłowie „polityczna”. Jeżeli tutaj wnioskodawca chciałby coś do tego dodać  

to proszę bardzo. Tak? Proszę uprzejmie, wnioskującemu oddaję głos. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: Krótko, 

żeby nie przedłużać Państwa czasu. Ja, zapytany o uzasadnienie do wprowadzenia 

takich zmian do porządku obrad dosyć precyzyjnie uzasadniałem tę potrzebę. 

Edwardzie Drogi, tak samo jak w takim trybie jak wówczas zostałeś Ty powoływany, 

będą – mam nadzieję, że przyjmiemy tę uchwałę – będą powoływani następni 

przewodniczący. Dziękuję bardzo. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Nie widzę więcej zgłoszeń. Przechodzimy do głosowania. 

Uchwałę zmieniającą uchwałę w sprawie powołania komisji stałych, Komisji Rewizyjnej 

oraz Komisji Skarg, Wniosków i Petycji, poddaję pod głosowanie. Proszę  

o zagłosowanie odpowiednim przyciskiem. Zielony – „za”, niebieski – „wstrzymujący 

się”, czerwony – „przeciw”.  
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17 radnych za, 8 przeciw, 2 wstrzymało się od głosowania.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 64 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXXII/446/21 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 17 maja 2021 r. 

zmieniająca uchwałę w sprawie powołania komisji stałych, Komisji Rewizyjnej oraz 

Komisji Skarg, Wniosków i Petycji stanowi załącznik nr 65 do protokołu. 

 

Punkt 16c. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie powołania Komisji doraźnej 

ds. Klimatu  – druk nr 463/21.   

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Druk został zamieszczony na naszym serwerze. Czy Państwo Radni 

chcieliby, żeby przeczytać tę uchwałę? Czy się zapoznali z tym bezpośrednio  

z serwera? Proszę uprzejmie czytam. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz 

odczytuje projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie powołania Komisji doraźnej 

ds. Klimatu. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 66 do protokołu. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Czy są wystąpienia klubowe? Nie widzę. Czy ktoś z Państwa Radnych 

chciałby zadać pytania? Pierwsza Pani Beata Kulczycka. Proszę bardzo. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Beata Katarzyna Kulczycka: Szanowni 

Państwo, moja wypowiedź będzie tak krótka, jak uzasadnienie, raczej brak tego 

uzasadnienia oprócz politycznych kwestii do mojego odwołania. Otóż o klimat można 

dbać i działać na rzecz klimatu nie będąc przewodniczącą Komisji Klimatu i na pewno 

działać będę w tej sprawie nadal. Natomiast odnośnie tzw. polityki, otóż powierzenie 

tej funkcji osobie, która startowała bądź co bądź z innych list niż Koalicji Obywatelskiej 

uważam za niedorzeczne, ponieważ… 
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Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Proszę bez wycieczek osobistych koleżanko… 

 

Radna Województwa Lubuskiego Beata Katarzyna Kulczycka: Przeprasza, mówię 

o politycznych akcentach, na które powołał się kolega Sebastian. W żadnym wypadku 

nie wytykając koleżance tego rodzaju aspektów. Szanowni Państwo, myślę, że taki 

mamy klimat, żeby zmieniać nawet tego rodzaju komisję i skład Komisji Klimatu.  

Za współpracę bardzo dziękuję i polecam się w kontekście również współpracy. 

Dziękuję bardzo.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. O zabranie głosu poprosił Tadeusz Ardelli.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli:  

Ja mam wątpliwości co do tego, aby Pan Przewodniczący Maciuszonek pozostawał 

Wiceprzewodniczącym tej komisji, albowiem zgodnie z §49 ust. 4 naszego statutu 

funkcji Przewodniczącego Sejmiku i Wiceprzewodniczących nie można łączyć  

z funkcją Przewodniczącego i Wiceprzewodniczącego komisji. O ile przy tym 

rozdawnictwie dla Pani Paluch-Słowińskiej, gdzie jest Przewodniczącą  

i Wiceprzewodniczącą, gdzie jest zakaz łączenia, ale to dotyczy komisji stałych, tak? 

Natomiast ta komisja doraźna nie wiem, ile ona będzie trwała, bo już dwa lata, a nasz 

Przewodniczący Komisji Statutowej jakoś tak się ociąga z pracami w tej naszej Komisji 

Statutowej i komisja doraźna już trwa dwa lata. Fajna to doraźna jest. Chciałbym, żeby 

może Pan Mecenas się określił, bo tu ogólnie się mówi o komisjach, ja nie mam nic 

przeciwko temu, żeby mój kolega był dalej tym Wiceprzewodniczącym, tylko żebyśmy 

to zrobili zgodnie ze statutem.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Proszę wnioskującego o głos.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: Tak, 

dziękuję bardzo. Ja powołam się na §49 ust. 1. Komisja stała liczy co najmniej  

5 radnych, komisja stała.  
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Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: Ale  

ja powoływałem się na czwórkę… 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: Ja nie 

przerywałem Tobie. Ust. 3 – radny może pełnić funkcję – a to dotyczy komisji stałych, 

tak jak w nadrzędnym paragrafie. Radny może pełnić funkcję Przewodniczącego albo 

Wiceprzewodniczącego tylko jednej komisji stałej. Rozmawialiśmy na ten temat  

w przerwie. Jest to komisja doraźna i w tym przypadku Pan Przewodniczący może 

taką funkcję, jeżeli zechce oczywiście, a wyrażał zgodę, pełnić. Dlatego też Pani 

Słowińska-Paluch może być Przewodniczącą komisji doraźnej i Wiceprzewodniczącą 

komisji stałej. Natomiast odniosę się jako wnioskodawca do tych komentarzy tzw. 

politycznych Pani Kulczyckiej i Pana Fedko. Jak byliście powoływani w ten sam sposób 

z powodu większości politycznej w Sejmiku na tę funkcję, to Wam to nie 

przeszkadzało. Jak w ten sposób jesteście odwoływani to Wam to przeszkadza.  

I to tyle mojego komentarza. O merytoryce może nie będę mówił, bo zabrakło by czasu. 

Dziękuję.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Poproszę Pana Mecenasa o zajęcie stanowiska, czy to jest 

prawidłowo? Dotyczy to komisji doraźnej. 

 

Radca Prawny Paweł Kaliciak: Proszę Państwa, moim zdaniem §49, który tu został 

zasygnalizowany dotyczący braku możliwości, czy też niemożliwości łączenia funkcji 

Przewodniczącego Sejmiku, Wiceprzewodniczącego z funkcją Przewodniczącego, 

bądź Wiceprzewodniczącego Komisji dotyczy komisji stałej. Cały §49 odnosi się  

do komisji stałej i jak sobie Państwo zerkną na Statut Województw Lubuskiego, w ust. 

1, w ust. 2, w ust. 3 mówi się o komisji stałej, należy zatem przyjąć, że i ust. 4 dotyczy 

również komisji stałej. Cały §49 ja odczytuję jako regulacje dotyczące komisji stałej.  

W szczególności, że z kolei §48 wcześniejszy w ust. 3 wskazuje, że sejmik powołuje 

komisję doraźną na pisemnie umotywowany wniosek klubu radnych, a przedmiot 

działania, zakres zadań i skład osobowy określi odrębna uchwała. Zatem tutaj odrębna 

uchwała, uchwała dotycząca powołania komisji doraźnej określa w sposób 

wyłączający w stosunku do tego §49 kwestie dotyczące składu osobowego, w związku 
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z tym tutaj tej kolizji ja nie dostrzegam. W tej komisji doraźnej Wiceprzewodniczący, 

czy też Przewodniczący Sejmiku może jednocześnie zasiadać we władzach, nazwijmy 

to w cudzysłowiu, komisji doraźnej. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję uprzejmie. Szanowni Państwo, ja już oddaję głos. Mam tylko 

serdeczną prośbę, żebyśmy jakieś osobiste przytyki zostawili i dokończyli 

merytorycznie sesję. Oddaję głos, zapisała się Pani Beata Kulczycka, drugi głos. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Beata Katarzyna Kulczycka: Chciałam się tylko 

powołać na mój casus, ponieważ ja jako Wiceprzewodnicząca Komisji Gospodarki 

dokładnie na podstawie tych samych paragrafów zostałam zdyscyplinowana do tego, 

żeby zrzec się funkcji Wiceprzewodniczącej Komisji Gospodarki na rzecz pełnienia 

funkcji Przewodniczącej Komisji Klimatu. Casus z życia wzięty podczas praktycznie 

wykładni tych samych przepisów. Dziękuję bardzo.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Pan Edward Fedko. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: Ja chciałem tutaj  

do wypowiedzi kolegi Przewodniczącego Klubu Sebastiana. Ja oczywiście szanuję 

większość sejmikową i oczywiście uznaję każdą decyzję, która w demokratyczny 

sposób zostaje podjęta. I absolutnie mi nie przeszkadza odwołanie mnie z funkcji 

Przewodniczącego Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji. Podobnie jak mi nie 

przeszkadzało parę lat temu, jak odwoływaliście mnie z funkcji Wiceprzewodniczącego 

Sejmiku tylko dlatego, że nie chciałem zostać członkiem Zarządu wówczas 

funkcjonującego. Ja zapytałem wprost, czy są merytoryczne zastrzeżenia do mojej 

pracy? I tylko tyle. Dziękuję. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Wobec wyczerpania głosów. Nie widzę innych, 

przystępujemy do głosowania nad podjęciem uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie 
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powołania Komisji doraźnej ds. Klimatu. Proszę o przeprowadzenie głosowania. Kto 

jest za przycisk zielony. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: Przepraszam, pomyłkowo 

zagłosowałem, proszę o reasumpcję.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Wobec natychmiastowego zgłoszenia, zarządzam reasumpcję. 

Proszę to głosowanie anulować. Przystępujemy na nowo do głosowania. Może powoli, 

koleżanki i koledzy, zielony przycisk… 

 

Radny Województwa Lubuskiego Marek Tomasz Surmacz: W sprawie formalnej, 

Panie Przewodniczący.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Proszę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Marek Tomasz Surmacz: W sprawie formalnej. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Tak, słucham.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Marek Tomasz Surmacz: Na poprzednim 

Sejmiku, podczas gdy pomyliła się i natychmiast reagowała na to, że popełniła błąd, 

natychmiast reagowała, zawieszała się instalacja, nie było głosowania… 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Przepraszam bardzo, odbieram Panu głos, to jest mój błąd, ale 

jesteśmy w trakcie głosowania. Proszę zakończyć głosowanie. Zarządziłem powtórne 

głosowanie, przeprowadźmy je i wrócimy do tematu. Dziękuję.  

17 radnych za, 9 przeciw, 1 wstrzymał się od głosowania.  

Uchwała została podjęta.  
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Może jeden drobny komentarz. W momencie zarządzenia przeze mnie przed chwilą 

głosowania tego pierwszego, natychmiast właściwie, nie wszyscy zdążyli oddać głosy, 

a Pan Radny Fedko zgłosił, że się pomylił. W związku z powyższym, zarządziłem 

anulowanie tego głosowania i przeprowadzenie głosowania ponownego. Głosowanie, 

o którym Pan Radny Surmacz wspomina, odbywało się inaczej – głosowanie zostało 

przeprowadzone, ogłoszony został wynik tego głosowania, przeszliśmy do następnego 

punktu i dopiero wtedy zgłoszona została prośba o reasumpcję. Jest to zupełnie inna 

sprawa. W sprawie formalnej oddaję Panu głos. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 67 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXXII/447/21 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 17 maja 2021 r. 

zmieniająca uchwałę w sprawie powołania Komisji doraźnej ds. Klimatu stanowi 

załącznik nr 68 do protokołu. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Marek Tomasz Surmacz: Jako, że w tej chwili 

jest to sprawa bezprzedmiotowa to dodam tylko tyle, że wtedy Pani Radna Zofia 

Dajczak nie miała łączności z Przewodniczącą. Myśmy wiedzieli o tym, bo sms-owała 

i na WhatsAppie sygnalizowała, ale z Przewodniczącą obrad nie było łączności, 

technika walnęła po prostu i tyle. Także to nie jest tak, że nie sygnalizowała od razu. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Przedstawiłem stan faktyczny tak jak to się odbywało, ale to nie 

będziemy głosować. Wszyscy tutaj siedzimy na sali, głosowanie, które zostało w tej 

chwili przeprowadzone zostało przeprowadzone poprawnie.  

 

Punkt 16d. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie wyznaczenia osób do składu 

Kapituły „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk 

nr 464/21.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Uchwała została zamieszczona na serwerze. Czy mam  
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to przeczytać? Czy Państwo Radni się zapoznali? Tak zapoznaliśmy się? Przeczytać? 

Dziękuję, przeczytam.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz 

odczytuje projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie wyznaczenia osób  

do składu Kapituły „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego”. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 69 do protokołu. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Czy są wystąpienia klubowe? Nie widzę. Czy ktoś z Państwa Radnych 

chciałby zadać pytanie w tej sprawie? Nie widzę. Przystępujemy do głosowania  

w sprawie zmiany uchwały w sprawie wyznaczenia osób do składu Kapituły „Odznaki 

Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego”. Proszę głosujmy. Przycisk 

zielony „za”, przycisk czerwony „przeciw”, przycisk niebieski „wstrzymujący się”. 

Dziękuję.  

17 radnych za, 5 przeciw, 5 wstrzymało się od głosowania.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 70 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXXII/448/21 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 17 maja 2021 r. 

zmieniająca uchwałę w sprawie wyznaczenia osób do składu Kapituły „Odznaki 

Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi załącznik nr 71  

do protokołu. 

 

Punkt 17. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Olgierdowi Banasiowi „Odznaki Honorowej 

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 460/21. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 72 do protokołu. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz:  Czy są wystąpienia klubowe? Nie widzę. Czy ktoś z Państwa 

Radnych ma uwagi lub pytanie? Proszę o zgłoszenie. Nie widzę. Przystępujemy  
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do głosowania. Uchwała w sprawie nadania Olgierdowi Banasiowi „Odznaki 

Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego”. Proszę o głosowanie. Przycisk 

zielony „za”, przycisk czerwony „przeciw”, przycisk niebieski „wstrzymujący się”. Marek 

Cieślak? Dziękuję.  

27 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania.  

Uchwała podjęta jednomyślnie.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 73 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXXII/449/21 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 17 maja 2021 r. 

w sprawie nadania Olgierdowi Banasiowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego” stanowi załącznik nr 74 do protokołu. 

 

Punkt 18. 

Przyjęcie protokołu z XXX sesji sejmiku. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Protokół z XXX sesji Sejmiku jest dostępny do wglądu na serwerze. 

Od czasu udostępnienia Państwu do wiadomości protokołu nie zostały zgłoszone 

przez Państwa uwagi. Przyjęcie protokołu z XXX sesji Sejmiku poddaję pod 

głosowanie. Kto jest „za”, przycisk zielony, kto jest „przeciw”, przycisk czerwony, 

„wstrzymujący się”, przycisk niebieski. Dziękuję.  

26 radnych za, 0 przeciw, 1 wstrzymał się od głosowania.  

Protokół został podjęty. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 75 do protokołu. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Informując Państwa o bieżącej pracy Zarządu Województwa 

Lubuskiego przez niedopatrzenie nie podałem informacji, iż na serwerze dla radnych 

zostały zamieszczone Informacje na temat wdrażania programów 

współfinansowanych ze środków Unii Europejskiej w latach 2014-2020 oraz stanu 

wdrażania Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych w województwie lubuskim. 

Szczególne podziękowania dla Radnej Beaty Kulczyckiej za przypomnienie o tym. Czy 
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ktoś z Państwa Radnych ma pytania do przedmiotowej informacji? Proszę Pani Radna 

Beata Kulczycka.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Beata Katarzyna Kulczycka: Szanowni 

Państwo, ja mam bardzo nietypowe pytanie do mojego pytania, które dokładnie  

na ostatniej sesji Sejmiku zgłosiłam ustnie z deklaracją odpowiedzi Pana Marszałka 

Jabłońskiego. Chciałabym powiedzieć, że do dnia dzisiejszego tej odpowiedzi się nie 

doczekałam. Kwestia była dwóch pytań, wydaje się z bieżącej pracy dokładnie nad 

RPO. Jedna dotyczyła kwestii zaangażowania środków z RPO na budowę pasywnego 

budynku. Drugie moje pytanie dotyczyło rewitalizacji, konkursu rewitalizacji. Wówczas 

Pani Marszałek oddała głos Panu Marszałkowi Jabłońskiemu z deklaracją udzielenia 

mi odpowiedzi. Chciałabym zapytać z jakiego powodu do dnia dzisiejszego tej 

odpowiedzi nie mam? Traktując temat nowego przewodniczącego i nowego ładu  

w Sejmiku, Szanowni Państwo, chciałabym wiedzieć, czy zadając takowe pytania, 

gdzie się deklaruje odpowiedź pisemną, czy ja mogę na nią liczyć? W jakim trybie my 

procedujemy? Czy to pytanie zostało potraktowane poważnie, czy z lekceważeniem 

wobec osoby i sprawy? Dziękuję bardzo.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję, Pani Aleksandra Mrozek. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Szanowni Państwo, 

przyszło nowe, zobaczymy czy lepsze, ale ja też mam pytanie do Pana 

Przewodniczącego, na ile będzie Pan dyscyplinował Zarząd Województwa  

do udzielania odpowiedzi we właściwym terminie, we właściwym czasie, bo praktyką 

się stało to, że niewygodne interpelacje – to nie ma odpowiedzi albo te odpowiedzi  

są w bardzo wydłużonym czasie. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Przepraszam Panią Radną, ale w tej chwili rozmawiamy  

o wydatkowaniu funduszy unijnych i jakby Pani była uprzejma, zakończymy ten punkt 

i przejdziemy do spraw różnych. Mam wrażenie, że to jest pytanie nie na temat i tylko 
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o to serdecznie proszę. Kto z Państwa jeszcze w tym elemencie chciałby zabrać głos? 

Proszę uprzejmie. Nie widzę. Pan Marszałek Marcin Jabłoński. 

 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Marcin Artur Jabłoński: Panie 

Przewodniczący, Wysoki Sejmiku, rzeczywiście stwierdziłem, że odpowiedź zostanie 

przygotowana na piśmie i wydawało mi się, że tak się stało, jeśli jest inaczej – 

sprawdzę to. Jeśli termin został przekroczony, Pani Radna otrzyma przeprosiny, ale 

wydawało mi się, że odpowiedź powinna była być przygotowana we właściwym czasie, 

jeśli tak rzeczywiście jest to może późno z Biura Sejmiku otrzymaliśmy to zapytanie 

sformułowane w postaci pisemnej? Sprawdzę. Nie potrzebne są te domniemania  

i ponownie stawiane tezy dotyczące jakoby zamierzonego działania na niekorzyść 

radnych. Tak nie jest. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Wobec braku pytań w tej sprawie, dziękuję, oddaję głos 

Panu Przewodniczącemu. 

 

Punkt 19. 

Sprawy różne. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Szanowni Państwo, przechodzimy do spraw różnych. Ja na początek, nie czekając 

nawet na zapytanie Pani Mrozek, chciałbym na ten temat cośkolwiek powiedzieć.  

Z jednej strony oczekuję i proszę radnych o dosyć konkretne pytania, żeby była jasna 

sprawa, bez domniemania jakiejś tam od razu tezy, a z drugiej strony proszę Zarząd  

o konkretne odpowiedzi, bo nie zawsze takie odpowiedzi padały, to chcę wyraźnie 

powiedzieć. Nawet chciałbym tutaj wyrzucić z tego scenariusza, oprócz oczywiście 

gości, kto tu jest z pracowników na sesji, kto będzie odpowiadał w danych tematach. 

Mnie to nie interesuje, kto będzie odpowiadał byle by to była osoba kompetentna. Czy 

to będzie dyrektor, czy to będzie Członek Zarządu, chodzi o to, żeby rzeczywiście taka 

odpowiedzieć padła. Jeszcze sobie muszę wyjaśnić też sprawę, bo mamy różne 

zdania z Panią Dyrektor, czy ja mam takie kompetencje czy nie, ale chciałbym przed 

wysłaniem odpowiedzi na interpelacje, mieć do tego wgląd, czy jest to tylko zbycie 
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tematu, czy rzeczywiście ta odpowiedź jest wystarczająca i zamierzam  

to dyscyplinować. Natomiast kolejna informacja, od dnia 31 maja br. do 7 czerwca 

będą odbywały się posiedzenia komisji, dotyczące procedowania nad wykonaniem 

ubiegłorocznego budżetu i raportem o stanie województwa, i bardzo proszę  

o uczestnictwo w tych posiedzeniach. Wkrótce otrzymają Państwo też e-maila  

z REGIOPARL (Regional Parliaments Lab to pięcioletni międzynarodowy projekt 

badawczy, którego celem jest pogłębione zrozumienie instrumentów, potencjału  

i ograniczeń regionów jako nośników europejskiej demokracji) z zaproszeniem  

do wzięcia udziału w tej ankiecie internetowej. Czy ktoś z Państwa w sprawach różnych 

chciałby zabrać głos? Bardzo proszę. Pani Małgorzata Gośniowska-Kola bardzo 

proszę.  

 

Przewodnicząca Klubu Radnych Prawo i Sprawiedliwość Małgorzata Barbara 

Gośniowska-Kola: Szanowny Panie Przewodniczący, Szanowni Państwo Radni, 

wypełniając zapisy Statutu, który obowiązuje w Sejmiku Województwa Lubuskiego, 

zgodnie z §10, punktem 4 o zmianie składu osobowego naszego klubu, chcę 

poinformować, bo taką informację jestem zobowiązana niezwłocznie złożyć, kieruję  

ją na ręce Pana Przewodniczącego, w imieniu Klubu Radnych Prawo i Sprawiedliwość 

informuję o zmianie składu osobowego Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości  

i wykluczeniu Radnej Pani Małgorzaty Paluch-Słowińskiej. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję. Poproszę Panią Aleksandrę Mrozek. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: To ja wrócę do pytania, 

które stawiałam, pytania i nadzieje związane z nowym ładem, który mamy teraz  

w  Sejmiku Województwa, czy będziemy otrzymywać zgodnie z przepisami odpowiedzi 

na interpelacje? I drugie pytanie, Panie Przewodniczący, już do Pana, czy ja dobrze 

zrozumiałam, że odpowiedzi, które radni będą otrzymywać to będzie Pan je wcześniej 

oceniał? 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Pani Radna, nie mam zamiaru recenzować, nie wiem nawet czy mam takie prawo? 
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Tylko chciałbym po prostu zobaczyć czy to jest odpowiedź wystarczająca, czy to jest 

tylko ominięcie tematu, bo takie często skargi z naszej strony padały.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Czy ktoś jeszcze chciałby zabrać głos? Jeżeli nie, to Szanowni Państwo, kolejna 

zwyczajna sesja Sejmiku odbędzie się 21 czerwca 2021 r. o godzinie 11:00. 

 

Punkt 20. 

Zamknięcie obrad XXXII sesji sejmiku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Szanowni Państwo, zamykam obrady XXXII zwyczajnej sesji Sejmiku Województwa 

Lubuskiego kadencji 2018-2023. Dziękuję radnym, parlamentarzystom, Dyrektorowi 

Biura Wojewody Lubuskiego i zaproszonym gościom za udział w obradach. Dziękuję 

bardzo.  

 

Protokół sporządzili: 

Natalia Szymborska-Łukasiewicz  

Małgorzata Pieczyńska 

Ewa Węgierkiewicz-Bieniarz 

 

 

Obrady prowadzili: 
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